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UUDISED
NARVA PIIRIPUNKTI
LÄHEDUSES PARKIMINE
MUUTUS TASULISEKS

1. oktoobrist kehtestati Nar-
va linna avalikul parkimisalal
tasuline valveta parkimise
ala ja avalikul tasulisel parki-
misalal kehtivad parkimista-
su määrad. Peetri platsile
paigaldati parkimisauto-
maat. LK 3

ETTEVÕTTED LUBAVAD
KOHTLA-JÄRVEL
HAISUTAMIST
VÄHENDADA
Neljapäeval tutvustasid ette-
võtete OÜ Eastman Specialti-
es, ASi Viru Keemia Grupp,
ASi Novotrade Investja OÜ
Järve Biopuhastus esindajad
linna juhtkonnale ja kohalike-
le elanikele tegevuskavasid
lõhnaainete levimise vähen-
damiseks linna õhus. LK 5

KULTUUR
"WABARIIGI LAPSED" VIIS
KOKKU VANAD JA
NOORED

Toila raamatukogus avatud
näitusel on üleval pildid, mil-
le autorid on Voka avatud
noortekeskuse fotoringi liik-
med − praeguse vabariigi
lapsed − ja modellid sõja-
eelse Eesti Vabariigi lapsed
ehk eakad, kelle sünniaasta
jäi vahemikku 1918-1940.
LK 6

REPORTAAŽ
JÕHVI MIHKLILAAT OLI
MAHE JA MUHE
Laupäeval peeti üheksandat
korda Jõhvis mihklilaata. Uus
korraldustoimkond Leana
Kruuse eestvedamisel tahtis
väga säilitada seniste mihkli-
laatade keskendumist käsi-
tööle ja väiketootjatele ning
vältida ürituse muutumist su-
valiseks hilbuturuks. Võttes
deviisiks "Mahe ja muhe",
suudeti kohale meelitada
täpselt õiged müüjad. LK 7

EHITUS: Vallaametnikud kahtlustavad ehitamist muudetud projekti järgi

Pargikeskust rajatakse
ehitusloata?

Mõne päeva pärast saab aasta sellest, kui Kesk-~

erakond rakendas Jõhvi kavandatava pargikes-
kuse oma valimiskampaania vankri ette ja kor-
raldas selle nurgakivi panemise suurejooneli-
se tseremoonia. Aasta hiljem on sama nurga-
kivi veel ikka paika panemata, aga vallavalitsu-
se ametnikel on põhjust kahtlustada, et prae-
gune tegevus ehitusplatsil käib ehitusloata.

Erik Gamzejev
erikg@pohjarannik.ee

Pargikeskust rajava Jõhvi
Pargi Arenduse volitatud esin-
daja Allan Mänd andis aasta
tagasi tol tseremoonial välja
veksli, et kuu-kahe pärast lä-
heb ehitus lahti, kuid see ei
täitunud. Tara tekkis ehitus-
platsile alles tänavu mai lõ-
pus.

Projekti tuli muuta
Mänd ütles kevadel Põhja-

rannikule, et Jõhvi Pargi Aren-
dus sõlmis ehituslepingu fir-
maga Vilcon Ehitus ja maikuus
tehakse algust mullatöödega.
"Plaani järgi peab hoone kar-
kass olema valmis aasta lõpuks.
Keskuse avamine on plaanitud
järgmise aasta novembrisse,
aga suurt töödemahtu arvesta-
des oleme jätnudka võimaluse,
et see lükkub 2020. aasta vara-
kevadesse," rääkis Mänd.

Suvi läbi ongi ehitusplat-

sil suured masinad ja veokid
toimetanud. Ent samal ajal
on usinalt tööd teinud ka ar-
hitektid büroost Luhse ja Tu-
hal, kelle projektide järgi on
Jõhvis uuemal ajal rajatud ri-
damisi uusi hooneid, nagu näi-
teks ka pargikeskuse naabru-
sesse jäävad Jõhvi kontserdi-
maja ja lasteaed Pillerkaaraastat tagasi valminud eelmist

Allan Mänd tõdes, et paar
aastat tagasi valminudeelmist
pargikeskuse projekti on tul-
nud oluliselt täiustada ja nüü-
disajastada.

Probleem on aga selles, et
kehtiva ehitusloaandis vallava-
litsus juba mitmeid aastaid ta-
gasi välja vana projekti alusel.
Uue projekti põhjal koostatud
ehitusloa taotlus jõudis vallava-
litsusse alles septembri keskel.
Vallavalitsuseametnikel tekkis
põhjendatud kahtlus, et praegu-
ne ehitustegevus käib juba uue
projekti järgi, milleks ehituslu-
ba pole veel väljastatud.

AASTA TAGASI "PANDUD" NURGAKIVI IKKA VEEL
PAIKA PANEMATA

Ülipika hoovõtuga pargikeskuse rajamise eestvedaja, ettevõtja
Allan Männi sulest ilmus aasta tagasi Keskerakonna reklaamle-
hes kirjutis pealkirjaga "Kauaoodatud keskus tuleb!". Ta märkis
selles, et vahepealsetele poliitilistele ja majanduslikele mängu-
dele vaatamata on pingeline töö keskuse rajamise nimel käinud
edasi ja 6. oktoobril [2017. aastal] pannakse tulevasele komp-
leksile nurgakivi ning sellele üritusele on oodata ka valitsusjuhti,
mis rõhutab investeeringu olulisust piirkonnale.

Peaminister Jüri Ratas tseremooniale siiski ei jõudnud, küll aga
oli platsis tollane riigihalduse minister Jaak Aab, kes soovis edu
pargikeskuse rajamisel ja innustas oma kõnes eelseisvatel koha-
likel valimistel hääletama Keskerakonna poolt. Nurgakivi juures
poseeris ka Jõhvi tulevane vallavanem Martin Repinski.

Sütitava kõne pidas ka Keskerakonna nimekirjas Jõhvis kandi-
deerinud selgeltnägija Ilona Kaldre. Vaevalt oskas aga ka selgelt-
nägija ette näha, et see Jõhvi kontserdimaja parklasse veetud
nurgakiviks nimetatud betoonmürakas, millel küljes roostevabast
metallist postkast jõhvilaste soovide kogumiseks tulevastele põl-
vedele, veel aasta hiljemgi ikka veel paika asetamata on.

Tulevase pargikeskuse ehitusplatsil käib juba mai lõpust alates tegevus, aga vallavalitsus kahtlustab, et ehitus ei käi mitte
selle projekti järgi, mille põhjal on välja antud ehitusluba, vaid oluliselt muudetud projekti järgi, millele ehitusloa taotlus alles
esitati. PEETER LILLEVÄLI

MATTI KÄMÄRÄ

Katri Raigist
saigi sots
Juba pikemat
aega Sotsiaal-
demokraatli-
ku Erakonna
ridades riigi-
kogusse kan-
dideerimist
kaalunud si-
sekaitseaka-
deemia rektor Katri Raik (pil-
dil) tegi lõpuks otsuse: ta astus
sellesse erakonda jakandidee-
rib nende nimekirjas riigiko-
gusse Ida-Virumaa valimis-
ringkonnas.

"Kandideerin riigikokku,
sest soovin senisest rohkem
aidata kaasa Ida-Virumaa ja
Narva arengule ning siinse-
te inimeste heaolule. Samu-
ti on mulle südamelähedased
haridusküsimused, eelkõige
koosõppiva kooli idee välja-
arendamine, selles küsimuses
võimalikult laiapõhjalise ühi-
se arusaama saavutamine ja
idee enda elluviimine," põhjen-
das Raik oma otsust erakonna
pressiteate vahendusel.

Põhjarannik kirjutas juba tä-
navu märtsis, etkui sotside va-
limisnimekirja liidri koht kuu-
lub suure tõenäosusega Andres
Anveltile, siis teinekoht tõotab
minna endisele IRLi liikmele ja
tol hetkelparteitule sisekaitse-
akadeemiarektorileKatri Rai-
gile, kes on ka praeguse Narva
linnavolikogu opositsioonilise
valimisliidu Meie Narva juht.
Tähelepanuväärne, et sisekait-
seakadeemia rektorina allub
Raik siseministerAnveltile.

Raik tunnistas tookord,
et tema poole on riigikogus-
se kandideerimise küsimu-
ses pöördunud kõik suuremad
Eesti erakonnad, kaasa arva-
tud isegi Keskerakond, kellega
ta Narva volikogus on vastas-
leeris. "Tunnen end rikka pruu-
dina," tegi Raik nalja.

Sotside nimekirjas on Raik
juba korra kandideerinud −
2013. aasta kohalikel valimistel
Narvas, olles ise tollal veel IR-
Li liige. 2017. aastal oli ta Narva
kohalikel valimistel valimislii-
du Meie Narva liider. Ta kogus
1490 häält − rohkem kui ükski
teinekandidaat selles linnas −,
kuid tema valimisliit jäi siiski
Keskerakonnale selgelt alla ja
volikogus vähemusse.

Ida-Viru ringkonnas on oo-
datariigikogu valimistel põne-
vat heitlust. Kui sotside nime-
kirja eesotsas on siseminister
Andres Anvelt ja Katri Raik,
siis Reformierakond kinnitas
sel nädalal, et nende esinumb-
riks saab endine luurejuht,
praegune ettevõtja ja poliitik
Eerik-Niiles Kross, kes on va-
rasematel valimistel Tallinnas
kogunud samuti tuhandeidhää-
li. Keskerakonna esinumber on
kõigi märkidekohaselt taas Ya-
na Toom, kes tegi neli aastat ta-
gasi Ida-Virumaal erakordselt
tugeva tulemuse, kogudes üle
11 574 hääle. (PR)Järg 2. lk
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Vallavalitsuse ehitusspet-
sialist NataliaAbel rääkis Põh-
jarannikule, et 18. septembril
tegid ametnikud ehitusplatsil
ametliku paikvaatluse ja fik-
seerisid seal toimuva. "Mul on
tõendeid, et ehitus ei käi prae-
gu vana projekti järgi − see on
põhimõtteliselt tuvastatud," üt-
les ta. "Kuid me ei taha teha ot-
suseid liiga kiiresti, enne kui
oleme ära kuulanud kõik seo-
tud osapooled."

"Me ei takista ehitust, vaid
lihtsalt tahame, et see suur
kaubanduskeskus oleks ini-
mestele ohutu. See on kõige
tähtsam asi," rõhutas Abel,
toonitades, et tegu on avalikult
kasutatava suure hoonega, mil
on 22 000 ruutmeetrit pinda.

Vallavalitsuse järelevalve-
inspektor Margus Piirson sõ-
nas, et on alustanud riiklik-
ku järelevalvemenetlust, ku-
na valla ehitusspetsialistilt on
tulnud info, et praegu ei toi-
mu pargikeskuse ehitamine
selle projekti järgi, mille põh-
jalanti välja ehitusluba. Prae-
gu ei ole ta mingeid sanktsioo-
ne veel rakendanud ja enne ot-
suse tegemist tahabvõtta ütlu-
si ka ehitajate esindajalt. "On
tarvis need asjad kokku panna.
Ma arvan, et sel nädalal jõu-
an temaga rääkida," sõnas ta,
märkides, et kui loata ehita-
mine leiabkinnitust, siis tuleb
ehitus seisma panna.

Ehitust saaks sel juhul jät-
kata siis, kui uus ehitusloa taot-
lus läbib kõik vajalikud eks-
pertiisid ning saab eri amet-
kondadelt nõutavad kooskõlas-
tused ja vallavalitsus selle väl-
jaannab.

Allan Mänd on Põhjaran-

nikule varem kinnitatnud, et
praegu käivad objektil vaid
mullatööd. Natalia Abel mär-
kis, et kui mullatööd käivad
ehitustööde ettevalmistami-
seks, siis on see ehitusseadu-
se järgi juba ehitamine. "Tava-
praktika on, etkõigepealt taot-
letakse ehitusluba jaalles siis
ehitatakse," sõnas ta.

Uus projekt erineb
vanast oluliselt

Jõhvi vallaarhitekt Andres
Toome ütles, et aprillis andis
vald nõusoleku mullatööde te-
gemiseks, ent ehituseks tuli
arendajal taotleda uut ehitus-
luba. Toome sõnul erineb see
projekt, mille põhjal JõhviPar-
gi Arendus uut ehitusluba taot-
leb, varasemast oluliselt.

Vana projekti kohaselt oli
tulevane pargikeskus Toome
sõnul valdavalt kahekorruse-
line hoone. "Nüüd on see val-
davalt ühekorruseline. Enam
pole ette nähtud keldrikorrust
ega maa-alustparkimist. Vara-
sema kahe kumeruse asemel
on jäänud üks. Hoone vorm on
lihtsamaks muutunud, aga ma
ei saa öelda, et halvemaks," sõ-
nas ta.

Ka fassaadi lahenduse koh-
ta arvas vallaarhitekt, et see
on varasemast huvitavam.
"Aluseks on sändvitšpaneel,
aga kogu fassaad on kaetud
metall-alumiiniumribistikuga
ja taustvalgustatud. Seletuski-
ri annab lootust, et see fassaad
võiks tulla huvitav. Mõtlemegi,
kuidas tagada, et projekti sele-
tuskirjas olev jutt ka realisee-
ruks," sõnas Toome.

Allan Männilt eile kommen-
taare küsida ei õnnestunud, ku-
na ta ei vastanud telefonile.

Uudised
Ida prefektuuri
politseinikud kõrvaldasid
roolist 18 joobes juhti
Politseinikud kontrollisid eile
üle Eesti sõidukijuhtide kai-
nust. Lääne-Virumaal kõrval-
dati roolist viis ja Ida-Virumaal
13 sõidukijuhti, kes poleks toh-
tinud sõidukit juhtida.

Ida prefektuuri operatiiv-
juht Joel Alla nentis, et sugu-
gi mitte kõik juhid ei mõista
oma vastutust liikluses osale-
des ning politseireidid on või-
malus joobes juhtide kõrval-
damiseks teedelt. "Täna hom-
mikul tabatud joobes juhtide
arv on märk sellest, et mitte
kõik inimesed ei teadvusta en-
dale ohte, mis kaasnevad joo-
bes olles rooli istumisega," üt-
les Alla.

"Politseinikud pööravad
liikluses olles iga päev tähe-
lepanu ohtlikke manöövreid
sooritavatele sõidukijuhtidele
ning kontrollime teateid või-
malikest joobes juhtidest," li-
sas Alla.

Septembrikuu jooksul saa-
bus häirekeskuse numbrile
112 kokku 208 telefonikõnet
tähelepanelikelt Virumaa liik-
lejatelt, kes andsid teada või-
malikust joobes juhist võikel-
lele jäi silma juhi agressiivne
sõidustiil. Kokku kõrvaldasid

Ida prefektuuri politseinikud
septembris liiklusest 79 joo-
bes juhti, neist 16 tabati tänu
teistele liiklejatele.

Tänu sellistele teadetele
on politsei tuvastanud ka tei-
si liiklusrikkumisi. "Sõiduki-
juhti kontrollides ei pruugi
ta olla joobes, küll aga on po-
litseinikud tuvastanud juhti-
misõiguseta või kõrvaliste te-
gevustega hõivatud juhte," li-
sas Alla.

Möödunud esmaspäe-
val sai politsei teate Rakve-
re-Haljala teelt, kus Rakve-
re suunas liikunud sõiduau-
to ei püsinud oma sõidusuu-
nas ning äratas teises liikle-
jas kahtluse, et juht võib olla
joobes. "Politsei kontrollis sõi-
dukit ning seda juhtinud nais-
terahvast, kes oli küll kaine,
kuid kes võis roolis olles te-
gelda enda meikimisega, sest
meikimistarbed olid auto sa-
longis käepärast."

Sel aastal aitasid numbri-
le 112 helistanud inimesed ta-
bada Ida prefektuuri piirkon-
nas 176 liiklusseaduse rikku-
jat, sealhulgas 133 alkoholi-
ja 11 narkojoobes sõidukijuh-
ti. (PR)

TEADUSFESTIVAL: Põnevaid avastusi jagus nii lastele kui täiskasvanutele

Teadlaste öö popimas
töötoas valmistati lima

Eelmise reede õhtul täitus Tallinna tehnika-~

ülikooli Virumaa kolledž teadusjanuliste las-
te ja nende vanematega, kes tulid osa saama
traditsioonilisest teadlaste öö festivalist. Eri-
ti suur tung oli keemialaborisse, kus sai val-
mistada laste seas populaarset mängulima.

Sirle Sommer-Kalda
sirle@pohjarannik.ee

Geeljas ja kleepuv mänguli-
ma on mõnus käte vahel mu-
dimiseks ja mängimiseks ning
seda saabka poest osta. Tead-
laste ööl võisid aga soovijad
ise nooreks keemikuks kehas-
tuda ja topsi sisu pärast koju
viia.

"Mängulima on nii pehme,
see mõjub hästi stressi vas-
tu," arvas 6. klassi õpilane Al-
jonaLapina.

Kolledži enda retsept
Keemia lektor Antonina

Zguro tõdes, et mängulima
retsept sündis mitme katse-
tuse tulemusena. "Kui vaada-
ta retsepte internetis, siis seal
öeldakse, et võta seda, pane
toda, aga kui palju, pole öel-
dud. Nii ei tule midagi välja,
sest kogused peavad olema
väga täpsed."

Teadlaste ööl lähevadkoos-
tisosadena käiku PVA-liim,
tärklis, habemeajamiskreem
ja naatriumdetroboraadi la-

hus, mis annab mudimise
kraamile elastsuse.

"Kui üks poiss tahtis män-
gulimaga mulle teha, keela-
sin, sest naatriumdetroboraat
ei oleküll ohtlik, aga seda po-
le vaja suhu panna. Nii, nagu
keegi ei söö paljalt söögisoo-
dat ja äädikat," märkis Zgu-
ro.

Kui aga mängulima ees-
märgipäraselt kasutada, on
see õppejõu hinnangul aren-
dav ajaviide. "Olen seda oma
lastelastele andnud ja nad või-
vad kaks tundi istuda, nii et
neid ei näe ega kuule. Laste-
le meeldib näpumotoorika,
öeldakse, et tarkus on sõrme-
des."

Näppudele andis tegevust
ka lollipop-kommide töötuba,
mis täitus sama kiiresti kui
mängulima oma. "Nendesse
töötubadesse lõppes regist-
reerumine kõige varem," mär-
kis Virumaa kolledži arendus-
direktor Mare Roosileht.

Ta meenutas esimesi aas-
taid, kui eelnev registreeru-
mine polnud nõutud ja töötu-

bade uste taga looklesid pi-
kad järjekorrad ning külasta-
jad olid pahased, kui löögile
ei pääsenud. "Kui ühel aastal
olid töötoad tasulised, pidime
tegema registreerumisega ja
me jäimegi selle juurde, kuigi
osalustasu enam ei küsi."

Kella 18-21kestvasse prog-
rammi mahtus palju muudki
kui mängulima ja kommid.
Näiteks said noored leiutajad
valmistada tuulelohe, peris-
koobi ja lendava viguri, ehita-
da gravitatsiooniauto või pan-
na end proovile koos rahva-
tantsuansambliga Virulane.
Suur soov teha

Terve õhtu jooksul oli ava-
tud lõbus lasteala, kus sai
meenutada 1960ndatearvuti-
mänge, kaevandada maavara-
sid ja maiustadarulljäätisega.
Traditsiooniliselt lõpetas õhtu
ilutulestik.

Virumaakolledž on avanud
teadlaste ööl uksed kaheksa

korda. Seekord oli kaasatud li-
gi 30 töötajat ja 15 tudengit.

"Esimestel aastatel pidi
töötajaid selleks motiveeri-
ma, aga enam mitte. Sel aas-
tal küsisin, kas me teeme see-
kord väiksemalt, aga tegeli-
kult oli meil kõige suurema
mahuga teadlaste öö. See oli
minulehämmastav. Inimesed
ütlevad, et vahepeal on hea te-
gelda mingi loomingulise as-
jaga, see annab juurde jõudu
ja energiat," tõdes Roosileht.

Tänavu said idavirulased
teadlaste öö festivalist osa
veel Illuka koolis, kus oli kü-
las Psühhobuss, mis andis tea-
dusetenduse ja kutsus huvili-
sed ajulaborisse "Ajule käed
külge!".

Teadlaste öö festival on
Eesti ja kogu Baltikumi suu-
rim teadust populariseeriva-
te sündmuste sari, mis toimus
juba 13.korda. Festivali pea-
korraldaja on teaduskeskus
AHHAA.

Virumaa kolledži teadlaste öö programm pakub alati tegevusi ka keemialaboris. Seekord said noored keemikud valmistada
näiteks mängulima. MATTI KÄMÄRÄ

MARE ROOSILEHT

Sel aastal küsisin, kas me
teeme seekord väiksemalt,
aga tegelikult oli meil kõige
suurema mahuga teadlaste
öö.
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EESTI
ALAMPALK TÕUSEB
540 EURONI

Eesti tööandjate keskliit ja
Eesti ametiühingute keskliit
sõlmisid kokkuleppe, mille
alusel on töötasu alam-
määr 2019. aastal 540
eurot kuus ja tunnitasu 3,2
eurot tunnis.

Eesti tööandjate keskliit
ja Eesti ametiühingute
keskliit alustasid käesoleva
aasta juunis alampalga
muutmiseks läbirääkimisi,
mille käigus jõuti suve lõ-
puks kokkuleppele tõsta
kuutasu alammäära 40
euro ja tunnitasu 0,2 euro
võrra, teatasid liidud.
Alampalgast väiksemat
töötasu ei ole lubatud Ees-
tis täistööajaga töötajale
maksta.

"Alampalk peab olema
seotud tööviljakusega. Hea
uudis on see, et Eesti Pan-
ga prognoosi järgi peaks
järgmisel aastal tööviljakus
kasvama. See võimaldab
ka alampalga tõstmist,
seekord siis 540 euroni,"
ütles tööandjate keskliidu
juhataja Toomas Tamsar.

Ametiühingute keskliidu
esimehe Peep Petersoni
sõnul said ametiühingud
kuuajase tagasiside and-
mise perioodil inimestelt
mitu arvamust, mis näita-
sid, et alampalgaga on vä-
hemalt pealinnas väga
keeruline toime tulla.

"Ametiühingud nõustuvad,
et see on keeruline, aga
praegu ei õnnestu üle oma
varju hüpata," lausus Peter-
son, lisades, et töötajate
suure huvi korral saab eda-
si liikuda valdkondlike alam-
palkadega. Päevakorras on
see olnud näiteks turvatöö-
tajatel ja poemüüjatel.

2017. aastal sõlmisid
Eesti tööandjate keskliit ja
Eesti ametiühingute keskliit
kokkuleppe, mille kohaselt
lähtutakse edaspidi tööta-
su alammäära kehtestami-
sel põhimõtetest, et tööta-
su alammäära tõstmise
aluseks on prognoositav
tööviljakuse kahekordne
kasv aastal, mille töötasu
alammääras kokku lepitak-
se. Alammäära ülemine
piir on kahekordne prog-
noositav reaalne majan-
duskasv, alumine piir vähe-
malt 40 protsenti prognoo-
sitavast keskmisest bruto-
palgast ning aluseks võe-
takse Eesti Panga suve-
prognoosi andmed.

Eesti Panga suveprog-
noosi kohaselt vahetavad
sõlmitud raamleppes kirjel-
datud lagi ja põrand 2019
kohad. Tööviljakuse kahe-
kordne kasv jääks siiski põ-
randa ja lae vahele, kujuta-
des mõlemale poolele või-
malikku kompromissi.

Tööviljakus kasvab järg-
misel aastal prognoosita-
valt 4 protsenti ja kahe-
kordne näitaja oleks seega
8 protsenti aastas. Sellest
tulenevalt tuleks alampalka
tõsta 540 euroni kuus.
(BNS)

UUENDUS: Parkimistasudest saadavat kasu on esialgu raske hinnata

Narva piiripunkti läheduses
parkimine muutus tasuliseks

1. oktoobrist jõustus Narva linnavolikogu mää-~

rus, millega kehtestati Narva linna avalikul parki-
misalal tasuline valveta parkimise ala ja avalikul ta-
sulisel parkimisalal kehtivad parkimistasu mää-
rad. Peetri platsile paigaldati parkimisautomaat.

Ilja Smirnov
smirnov@pohjarannik.ee

Peetri platsil ära käinud Põh-
jaranniku ajakirjanik tõdes,
et juba esimesel tasulisepar-
kimise päeval oli platsil näha
tavalisest vähem sõidukeid.

Parkimisautomaadi juures
aga eikulgenud sugugi mitte
kõik kohe sujuvalt: üks Vene-
maalt pärit paar soovis oma
auto poolteiseks-kaheks tun-
niks piiripunkti juurde plat-
sile jätta, et enne Venemaa-
le tagasi suundumist Nar-
va linnuses veidi ringi vaa-
data. Ent parkimisautomaat
keeldus kangekaelselt ühte-
gi nende kolmest krediitkaa-
rdist tunnistamast, sularaha
neil aga kaasas ei olnud.
Tingimused ja
soodustused

Noored aitas hädast väl-
ja parkla valveoperaator Je-
lena, kes kinkis neile parki-
miskella ning andis teada, et
parkimise esimene tund on
Peetri platsil nagunii tasu-
ta. Ajakirjanikule ütles Jele-
na, et tema vahetuse jooksul
oli see esimenekord, mil see
automaat töötamast tõrkus.
Märgatavate probleemideta
töötavatka mobiilseparkimi-
se süsteem.

Jelenasõnul otsustas juht-
kond, et esimeselkahel näda-
lal parkimise eest maksmata
jätmise eestkohe trahvi tege-
ma ei hakata, piirdudes esial-
gu hoiatusega.

Eilsest jõustunud Nar-

va linnavolikogu märtsikui-
se määrusega kehtestati ta-
suline parkimine kogu Peet-
ri platsil (tsoon N1) ning lin-
navalitsuse ja volikogu hoone
taga ning naabermajade hoo-
vides (tsoon N2).

Tasuta võib Peetri platsil
parkida ühe tunni jooksul ja
hoovides 15 minutit. Iga järg-
nev parkimistund maksab 2
eurot, päev 10 jakuu 150 eu-
rot. Ning ehkki parkimisau-
tomaadil on kirjas "24 h", on
öösel (kella 23-07) parkimine
seal tegelikult keelatud.

Parkimise eest maksma-
ta jätmise korral on trahv 31
eurot, mida võib määrata iga
ööpäeva jooksul, kuni sõidu-
kit parkimiskohalt ära ei vii-
da.

Nädalavahetustel ja riigi-
pühadel on parkimine endi-
selt tasuta.

Narva linnavalitsuse kor-

rakaitse peaspetsialist Dmi-
tri Djakov ütles, et parkimis-
tasu maksmisest on vabasta-
tud puudega isikud, välise-
sinduste juhid ja diplomaa-
tiline korpus, kelle autodel
on sinine numbrimärk, ope-
ratiivteenistuste töötajad,
Narva linnavalitsuse ja lin-
navolikogu liikmed ning lin-
na omandusse kuuluvate au-
tode juhid.

Djakovi sõnul on munitsi-
paalametnike parkimis soo-
dustuste küsimus esialgu lah-
tine, ent parkla operaator Je-
lena rääkis, et juba esimesel
päeval kanti parkimissüstee-
mi andmebaasi tasuta parki-
misõigust omavate ametnike
autode numbrid.

Peale selle on tasuta parki-
mise õigus taksojuhtidel.

Venemaalasi karistatakse
autode teisaldamisega

Dmitri Djakov tunnistas,
et Venemaa numbrimärkide-
ga autode juhid võivad par-
kimistasu maksmata jätmi-
se eest aga sootuks karistu-
seta jääda, kuna Eesti amet-
nikel puudub juurdepääs
Venemaa sõidukite ja nen-
de omanike aadresside and-
metele, trahvinõue aga tu-
leb saata just isiku kodusel
aadressil.

"See probleem Venemaa
autodega on üle kogu Eesti
ühesugune, näiteks Narva-
Jõesuus on sama lugu," kom-
menteeris Djakovkimiskorra rikkujate, sh ve-

Mõjusaks vahendiks par-
kimiskorra rikkujate, sh ve-
nemaalaste mõjutamiseks
võib osutuda autode teisal-
damine, kui need pärast lu-
batud aega, st pärast kella 23
ikka parkimiskohal seisavad.
Andmed teisaldatavatemasi-
nate kohta edastatakse viivi-
tamatult numbril 112, kuhu

auto omanik hiljem pöördu-
da võibki.
Kasu ja tulu ebaselged

Djakovi sõnul oli üks põh-
jus, miks otsustati Narva pii-
ripunkti vahetus läheduses
tasuline parkimine kehtesta-
da, üle Eesti-Vene piiri kau-
pu vedavate isikute tekitatav
lärm. Tõsi küll, äritsejad on
praeguseks teistesse hoovi-
desse ümber kolinud...

Teiseks ajendiks olid Peet-
ri platsile jäetavad Venemaa-
le suunduvate teiste linnade
elanike autod. Need seisid
seal vahel lausa ööpäevi või
isegi kuid, takistadeskorista-
mist. Õigust neid sealt sund-
korras teisaldada kasutasid
Narva võimud harva.

Ning kolmandaks soovisid
kohalikud võimud Peetri plat-
sil tasulise parkimise korra
kehtestamisega linnaeelarvet
täiendada. Konkursiga välja
valitud parkimisoperaator
saab endale vaid kolmandi-
ku parkimispiletite müügitu-
lust, maksmata parkimistasu-
de eest laekunud trahvid aga
lähevad täies ulatuses linna
kaukasse.

Dmitri Djakovi sõnul ei
saa laekumiste mahtu esial-
gu ennustada. Seda ei suut-
nud teha ka ettevõtjad, kes
plaanisid hakata Peetri plat-
sil tasulist parkimist korral-
dama. Lõpptulemusena osa-
les konkursil viieks aastaks
parkla käitamise õiguse saa-
miseks vaid üks ettevõte.

Djakov lisas, et parkla
operaatoriga lepiti kokku, et
linn hakkab Peetri platsil en-
diseltkorraldama traditsioo-
nilisi pidustusi, näiteks jõu-
lu- ja uusaastapidusid, ning
saamata jääva parkimistulu
eest operaator mingit hüvi-
tist ei saa.

Kahel esimesel oktoobrikuu nädalal Narvas Peetri platsil parkimistasu maksmata jätmise eest trahvi ei tehta, vaid jäetakse
juhile kojamehe vahele hoiatus. ILJA SMIRNOV

DMITRI DJAKOV

Probleem Venemaa autodegaon koguEestis ühesugune.

LÜHIDALT
VINGUGAASIANDUR PÄÄSTIS
HULLEMAST

KOHTLA-JÄRVE. 30. septembril
kell 17.21 said päästjad väljakut-
se Kohtla-Järve linna Olevi täna-
vale, kus kortermaja korteris ra-
kendus tööle vingugaasiandur.
Korteris töötas gaasiveesoojendi.
Arvatavasti oli tegemist mittetäie-
liku põlemisega gaasiseadmes.
Päästjad tuulutasid korteri. Keegi
kannatada ei saanud.

POLITSEI

MEEST PUSSITATI KÕRTSIS
30. septembril löödi Narvas
Pähklimäe tänaval asuvas mee-
lelahutusasutuses 32aastast
meest noaga.

EKSKAASAT ÄHVARDANU
PEETI KINNI
29. septembril ähvardas 26aas-
tane mees Narvas Mõisa tänaval
meelelahutusasutuses oma
39aastast endist elukaaslast.
Mees peeti kinni.

MEES HAMMUSTAS NAIST

28. septembril läks 20aastane
mees Kohtla-Järvel kallale oma
23aastasele elukaaslasele ning
hammustas teda, põhjustades
talle valuja kehalisi vigastusi.
Mees on kahtlustatavana kinni
peetud.

MEHELE LASTI GAASI NÄKKU
29. septembril lasi tundmatu
mees Narvas Kosmonaudi täna-
va maja trepikojas 32aastasele
mehele näkku pipragaasi.

VARGAD VIISID AIAKUJUD
30. septembril teatati politseile,
et Alutaguse vallas varastati suvi-
last aialambid ja -kujud. Kahju on
270 eurot.

POLITSEINIKKU LÖÖNU
PEETI KINNI
28. septembril lõi 23aastane
mees Kohtla-Järve linnas Järve-
küla teel ametikohuseid täitnud
24aastast meespolitseinikku.
23aastane mees on kahtlustata-
vana kinni peetud.

NAINE VISKAS KASSI AKNAST
VÄLJA
29. septembril teatati politseile,
et Narvas viskas 32aastane nai-
ne Energia tänava maja viiendal
korrusel asuva korteri aknast väl-
ja kassi. Naine peeti kinni. Kass
on toimetatud varjupaika.

POLITSEI OTSIB
KADUNUD MEEST

Politsei otsib
29aastast Va-
lentini, kes
27. septembril
lahkus tead-
mata suunas
oma kodust
Kohtla-Järvel
ning pole seni
naasnud.

Politsei on suhelnud Valentini
lähedastega, kelle sõnul lahkus
mees kodust neljapäeval kesk-
päeva paiku. Alates neljapäevast
ei ole lähedased temaga ühen-
dust saanud ega tea tema või-
malikku asukohta.

Valentin on ligi 175 cm pikk,
kõhna kehaehitusega ning tal on
lühikesed tumepruunid juuksed.
Viimati oli tal seljas musta värvi
jope, jalas olid tal tumesinised
püksid ja mustad tossud ning
peas hall müts.

Politsei palub kõigil, kes teavad
mehe asukohta, helistada numb-
ril 112.

2. OKTOOBER 2018 PÕHJARANNIK UUDISED33

ILM JÕHVIS
TEISIPÄEV. Pilves ilm, sa-

jab hoovihma. Puhub mõõdu-
kas muutliku suunaga tuul.
Sooja on 8-9 kraadi.



Arvamus
Nurgakivi kui poliitiline taak
Aasta tagasi, kui Keskerakond korraldas veidi
enne kohalikke valimisi kontserdimaja park-
las poliitilise komejandi pealkirjaga "Nurga-
kivi panek pargikeskusele", kirjutasime juht-
kirjas, et kaubandusele ja vaba aja veetmise-
le mõeldud pargikeskus kipub vägisi muutu-
ma poliitiliseks keskuseks.

Paraku ongi nõnda läinud. Aasta pärast ri-
tuaalset nurgakivi panekut ja sõnaloitsude
lausumist lõõmavad poliitilised kired selle ehi-
tuse ümber endiselt.

Selle olematu keskusega on poliitilisi loor-
bereid püüdnud Jõhvis lõigata mitmed polii-
tilised jõud. Kes erilise nahaalsusega, kes ta-
gasihoidlikumalt. Tulemus: siiani keskust po-
le, isegi nurgakivi pole õnnestunud oma päris
kohta asetada.

Selle keskuse rajamise eestvedajat Allan
Mändi ei tasu kadestada. Ta on selle suure si-
hi nimel, millest ilmselgelt oleks kasu ka Jõh-
vi inimestel, kaotanud kõvasti aega, energiat,
närve, raha ja muu hulgas ka vabaduses vee-
detud päevi jakuid.

Ent tagantjärele tarkusena ongi võib-olla te-
ma suurim valearvestus olnud katsed siduda
seda suurt ja sugugi mitte lihtsat ettevõtmist
liiga tugevasti kohaliku võimuga, olla kahel
toolil korraga. Pehmelt öeldes ootamatu oli aas-
ta tagasi tema otsus kandideerida kohalikel va-
limistel Keskerakonna nimekirjas. Nüüd, mil
tekkisid probleemid pargikeskuse ehitusloa-
ga, olid kentsakad tema ässituskatsed praegu-
ne vallavõim troonilt tõugata samas ise otsus-
taval hetkel passides.

Ilmselt ta ise ütleb, et sel kõigel pole pargi-
keskuse rajamisega mingit pistmist − juhuslik
kokkulangevus! Aga välja see küll nii ei paista
ja kes seda usuks?

ÜKS KÜSIMUS
KUST VÕTATE, ET IDA-VIRUMAAL SULETAKSE ÜLIKOOLIDE
KOLLEDŽID?

Jõhvi abivallavanem Max Kaur väitis ärimees Nikolai
Ossipenko ajalehes Panorama, et Tartu ülikooli Narva
kolledž ning Tallinna tehnikaülikooliVirumaa kolledž on
kavas sulgeda.

Abivallavanem Max Kaur
Lihtsalt ma kuulsin raadiost ühe rekto-

ri, vist JaakAaviksoo mõtet, et nad tulevi-
kus ei näe niisugustel kolledžitel tulevik-
ku. Võib-olla oli see ka lihtsalt visioonina
öeldud. Aga minu olulisem mõte oli tegeli-
kult see, et meie unistus on tuua Jõhvi mõ-
ne kõrgkooli filiaal. Tahan sellel teemalka
rahandusministriga rääkida. Jõhvi on ju
keskus ja meil on intelligentne linn, nii et kõrgkool võiks
siin olla küll. Näiteks kunstiakadeemia, miks mitte?

Laristamise ja
eneseupitamise
koalitsioon

Hulda LepiskLEPISK,
JÕHVI ELANIK

Teate vist kõik vanasõna
"Töö kiidab tegijat".
Aga kui see töö äkki
kiitmise ära unustab?

Või tegija talkahe silma vahe-
le jääb? Et seda ei juhtuks, tu-
leb tegijal endal kohe initsia-
tiivi üles näidata. Ei saa ene-
sekiitust kuidagi juhuse hoo-
leks jätta! Tubli, vallavanem
Martin Repinski!

Viimasest Panoramast
saame teada, mis vallas kõik
plaanitud või teoksil. Praegu-
se vallajuhi ja -valitsuse suu-
repärane töö?

Ainult et kõik tuleks na-
gu tuttav ette, oleks nagu va-
remgi kuuldud. Pargikeskus
on n-ö habemega lugu, samu-
ti staadioni ehitus, pargi pla-
neering oli juba varem telli-
tud…

Viimase puhul võib vei-
di imestada, miks selle ilusa
suvega seal vähemasti töid
ei alustatud. Sügise tulekuga
läks töö muidugi kihama kont-
serdimaja ümbruses ja Pargi
tänaval. Hea ajastus loomuli-
kult: suvi oligi kuiv ja kuum,
tolmu lennanuks ümberrin-
gi.

Omaette teema on Jõh-
vi eesti põhikool. Kas
lammutada ja ehita-
da uus asemele või

jätta lammutamata ja ehitada
uus kõrvale − see oli otsusta-
mise küsimus. Kui lõpuks ot-
sus tehtud, pidi sellega kaasa
tulema ka raha. Tuligi, 4 756
482 eurot. Nii lihtne see valla-
le raha toomine oligi.

Mis edasi, see polnud enam
huvitav, sest ehitustööde de-
tailsemalearutelule jättis val-
lavanem sõitmata, direktor
Liina Mihkelson aga sõitmata
jätta ei saanud. Nii et see oli
sundseis, mitte valikute koht
(kas tähtis töökohtumine või
hommikune volikogu istung).
Loomulik käik oligi sel puhul
oma volituste peatamine, et
saaks tulla asendusliige.

Huvitava tõlgendusega tu-
leb selle sammu kohta väl-
ja noorsots Pavel Prokopen-
ko (Põhjarannik, 27.09). Na-
gu maandanuks Liina Mihkel-
son käimasolevale umbusal-
dusavalduseleallakirjutama-
ta jätmisegaametist lahtilask-
mise riske. Ei saa ju oma töö-
andjat umbusaldada, nagu ta
arvab. Kust selline imelik mõ-
te, kui vallavanem kinnitab,
et kaadrit ei valita parteilise
seisukoha või lojaalsuse jär-
gi? Kohtla-Järvel muidugi an-
nab ametikoha Keskerakonda
kuulumine ja kuulekus. Jõh-
vis? Mis te nüüd! Martin Re-
pinski rõhutab, et valib vaid
parimaid spetsialiste.

Teistest konkurssidest kõr-
getele kohtadele ei olekuulda
olnud, aga ühest Põhjarannik
(29.09) tõesti kirjutas. Parim
spetsialist spordikooli direk-
toriks oli vallavalitsuse val-

lavara spetsialist Jevgeni Fe-
dorenko, mitte Tartu ülikoo-
li kehakultuuri eriala lõpeta-
nud Toomas Nõmmiste, kellel
ka pikaajaline sporditöö ning
igasugune korraldus- ja juh-
timiskogemus. Missugused
puudused olid sellel ametiko-
hal endisel direktoril Helen
Mastil, see jääb saladusloori
taha. Niisugune kaadripolii-
tika siis.

Vallavanem toob välja sel-
le ameti hea külje: saabpalju
üritustel käia ja kingitusi ja-
gada. Võttis oma tugevatele
õlgadele selle raske töö, mil-
lega varem vist esindusfunkt-
sioonis olnud − nagu vallava-
nem ütleb − abivallavanemad
tegelesid. Tore, nüüd on esin-
datus kõige kõrgemal tasemel
jakingikapp tühi. Kingitud on
isegi suuri asju, mis kingikap-
pi ei mahu.

Ideid MartinRepinskil jät-
kub. Toredaid ideid. Näi-
teks see, et saata nn üm-
margustel sünnipäevadel

vallaelanikele õnnitluskaar-
did. Täiendan ettepanekut,
kui tohib. Et alluvaid etteval-
mistustööga mitte koormata,
võiks panna vallavalitsusse
kasti, kuhu inimesed oma and-
med ja soovid saaksid edasta-
da. Nagu valimissedeli vali-
miskasti. Võiksid kirjutada
oma südamesoovi õnnitlus-
kaardi osas: kas lilledega ja
missuguste lemmiklilledega?
Või soovib keegi hoopis valla-
vanema pildiga õnnitlust?

Võiks võtta vallavalit-
susse tööle inimese,
kes selle kõigega te-
geleks, praegugi on

vallavanem − vaene mees −
enda toetuskirjade massi up-
punud. Eks vallavalitsus ole-
gi nagu töötukassa filiaal ning
vallavalitsus suurim tööand-
ja. (Töötutele) sõpradele tuleb
ju ikka korraliku palgaga ko-
hake leida. Muidugi võib juh-
tuda, et mõni sõpradest kor-
ralik tööinimene on.

Miks ma küll vallavane-
mat ei usu ega usalda? Pano-
ramat lugedes tundub mulle,
et ta ehib end võõraste sulge-
dega. Panoramas tehakse ela-
nike omaniku, kelle oma va-
limisliit Jõhvis võimul, suva
kohaselt. Aga miks peaks se-
da tegema maksumaksja raha
eest ilmuv Jõhvi Teataja, see
on küsimus.

Jah,ei usalda ma vallava-
nema juttu. Põhjarannik
(20.09) kirjutas, missu-
gune vassimine käis

koalitsioonikuuluvale Dmitri
Smirnovile festivali "Sõnaja-
laõis" korraldamiseks raha
eraldamise ümber. Eelarve-
rea 3000 eurot muutus võlu-
väel äkki 12 000ks. Ja teine 12
000 on promoürituste ootel.
Kui see pole laristamine, siis
mis see on? Pensionäridel po-
le kindlasti midagi selle vas-
tu, et kodust välja tulla, tasu-
ta teed juua jakooki süüa, val-
lajuhtidega kohtuda ning
järgmistel valimistel neile
selle eest võib-ollaka hääl an-
da. Sest nad on toredad, hoo-
litsevad inimesed.

Mitu korda on rõhutatud,
et palku tõsteti kehtiva eel-
arve piires. Kas vallajuhtide
palgatõusuks kulunud raha
poleks saanudarukamalt ka-
sutada − toetada näiteks kor-
teriühistuidmajade soojusta-
misel ja korrastamisel? Väi-
ke abi väikesestki rahasum-
mast elukvaliteedi paranda-
misel.

Põhjarannik (29.09) kirju-
tas, et valla eelarvesse tuleb
järjekordne ootamatu kulu 15
304 euro näol. Hea valitsemi-
se tava näiteks oleks see, kui
need, kes olid hooldekeskuse
juhataja Messurme Pissare-
va ametist vallandamise ta-
ga, selle summa ühiselt valla
kassasse üle kannaksid. Või
toetaks sellele kohale asunud
Arthur Seppern neid omalt
poolt palgavahega, mis tal-
le Pissareva omast rohkem
osaks sai.

Jah, kõik tehtav läheb Jõh-
vi valla elanike heaks, na-
gu ütleb vallavanem. Lisak-
sin omalt poolt: kui valitse-
misest raha üle jääb. Sellele
koalitsioonile jääb küll kind-
lalt külge ahnuse ja oma või-
mu nimel tegutsemise märk.
Ja maksumaksja rahaga laris-
tamise märk.

Kas vallajuhtide palgatõu-
suks kulunud raha poleks
saanud arukamalt kasutada− toetada näiteks korteri-
ühistuid majade soojusta-
misel ja korrastamisel?

PÄEVA LAUSE
"Puhtad kahesajased ja
viiesajased panid rahva-
le kasu toomata punuma,
pesu tagajärjel tekkinud
sopp ja läga aga lades-
tusid siin, määrides ära
Eesti ja selle rahva mai-
ne."
Ajakirjanik Ivan Makarov
Danske panga rahapesus-
kandaalist ja selle mõjust
Eestile.
(Postimees, 1. oktoober)

LEHED EILE
ÄRIPÄEV tõdeb, et va-

litsuse plaan lubada välis-
ettevõtjatel tegutseda Ees-
tis ilma kohaliku pangakon-
tota avab tee välisinvestee-
ringutele. Vaid mõned minu-
tidpärast seda, kui Äripäeva
raadio eetris oli neljapäeval
kõlanud saade "Isemajandav
Eesti", kus BaltCapi partner
Kristjan Kalda jaEllexRaid-
la partner Sven Papp väga
teravas toonis kritiseerisid
välismaalaste pangakonto
avamise keerukust või sui-
sa võimatust Eestis, teatas
justiitsminister Urmas Re-
insalu valitsuse pressikon-
verentsil hea uudise.

Nimelt plaanib valitsus
tema sõnul muuta äriseadus-
tikku viisil, mis lubaks välis-
ettevõtjal siin toimetada il-
ma Eesti pangas oleva kon-
tota, kui konto on ettevõtjal
juba olemas mõnes teises
Euroopa majanduspiirkon-
na lepinguriigi pangas.

ÕHTULEHT kirjutab, et
keskerakondlase Yana Too-
mi ettepanek venelastele
kultuuriautonoomia andmi-
seks tekkis pealtnäha tühja
koha peale, kui mitte arves-
tadamuidugi lähenevaid va-
limisi. Kuna peale Toomi po-
lekeegi teemat puudutanud,
siis kerkib küsimus, kas te-
gu on asjaga, millest Eestis
seniajani kõige rohkem on
puudust tuntud.

Kuid juba autonoomia kõ-
ne alla võtmine tähendab, et
keegi pole järelikult praegu-
se olukorraga rahul ja tahe-
takse muutuseid. Aga milli-
seid? Seni on aastate jook-
sul kujunenud välja enam-
vähem toimiv tasakaal, kus
eesti keele oskuse vajalikku-
sele vähemalt avalikult vas-
tu enam ei vaielda. Pigem
vastupidi − riigikeele ladus
valdamine vaid kergendab
elus edasijõudmist ning võ-
tab aluse rääkida karjääri ta-
kistavast klaaslaest.

Kui meil on venekeelsed
lasteaiad ja koolid, venekeel-
ne meedia, ka venekeelsed
kanalid ERRis, üle Eesti saab
igal pool nii riigiasutustes
kui ka teeninduses vene kee-
lega hakkama, siinkäivad re-
gulaarselt gastrollidel Vene-
maa artistid ja teatrid, rääki-
mata vabalt kättesaadavast
Venemaa telekanaleist, siis
mida enamat võiks autonoo-
mia meile veel pakkuda?

Teema võiks üles võtta pi-
gem siis, kui riigikeelse ha-
riduse kõrval sooviks mõni
rahvusvähemus tuge oma-
keelse pühapäevakooli ülal-
pidamiseks.
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KESKKOND: Elanikud on õhu kvaliteedi pärast jätkuvalt mures

Ettevõtted lubavad Kohtla-Järvel
haisutamist vähendada

Neljapäeval tutvustasid ettevõtete OÜ Eastman~

Specialties, ASi Viru Keemia Grupp, ASi Novotra-
de Invest ja OÜ Järve Biopuhastus esindajad lin-
na juhtkonnale ja kohalikele elanikele tegevuskava-
sid lõhnaainete levimise vähendamiseks linna õhus.

Irina Kiviselg
irina@pohjarannik.ee

Ettevõtete esindajad tutvus-
tasidkohalviibinuile keskkon-
na säästmiseks juba kasutuse-
le võetud ja tulevikus veelka-
sutusele võetavaid meetmeid,
muu hulgas plaane jakavasid
lõhnaaineteesinemise vähen-
damiseks Kohtla-Järve linna
õhus. Nii näiteks plaanib East-
man Specialties aastatel 2017-
2020 oma seadmeid nüüdis-
ajastama hakata, Novotrade
Invest aga tahab kasutusele
võtta uue katalüsaatori, mis
peaks saasteaineid efektiiv-
selt kinni hoidma. VKG kavat-
seb kasutusele võtta absor-
bendid − mõned neist juba
käesoleva aasta lõpuks −, mis
vähendavad kahjulike saaste-
ainete heitkoguseid tundu-
valt.
Otsest kahju
tervisele pole

VKG esindaja Erika Sulg
andis teada, et oktoobri algu-
ses toimub avalik arutelu tu-
hamäelt lenduva tolmu prob-
leemi arutamiseks. "Võtsi-
me inimeste kaebusi kuulda
ja mõtlesime välja lahendu-
se, kuidas saasteainete emis-
siooni vähendada. Ettevõte on
valmis spetsiaalselt sellekska
investeeringuid tegema."

Järve Biopuhastuse fi-
nantsjuht Tõnis Tamm esitles
puhastusseadmete uuendami-
se projekti, mille tulemusel
peaks lõhnaprobleem 2022.
aastaks lahendatud saama.
Taas kord rõhutati, et prob-
leem seisneb just ebameeldi-
vas lõhnas, mis tekitab stressi

ja võib sel moel inimeste ter-
vist kahjustada, kuid otsest
kahju terviselepuhastussead-
metelt leviv lõhn ei tekita, ku-
na reostusaste jääb sel puhul
alla lubatud normi.

Kohtla-Järve linnapea
Ljudmila Jantšenko ütles, et
ehkki meie regioon on kõi-
ge suurem keskkonnatasu-
de maksja, saame me kesk-
konnaprojektide jaoks kõige
vähem raha. "Me tahaksime,
et meie projekte finantseeri-
taks proportsionaalselt sel-
lega, kuidas me keskkonna-
fondidesse keskkonnatasusid
maksame. Oleks hea, kui Jär-
ve Biopuhastuse programm
viidaks ellu riigi ja Euroo-
pa fondide toel, ettevõte aga
saaks investeeridaraha kana-
lisatsioonivõrgustiku rekonst-
rueerimisse, sest see on sama
oluline."

Poolteist aastat tagasi rii-
gikogu keskkonnakomisjoni
juhtima asunud Valeri Korb
ütles, et Kohtla-Järve õhu

probleem on päevakorras ja
protsess liigub, ent isegi kui
ettevõte juba homme vajali-
ku raha saab, pole ehitust kii-
rendada võimalik. Ta kiitis rii-
gikogule saadetud petitsioo-
ni autoreid, märkides, et see
mängis oma rolli juba selles,
et nimetatudkohtumine üldse
aset leidis ning reedel külas-
tas Kohtla-Järvet peaminister
Jüri Ratas.
Endiselt mures

Kõigest hoolimata ütle-
sid linlased pärast ettevõte-
te esindajate sõnavõttude är-
akuulamist ja nende esitlus-
tega tutvumist, et muret tu-
leviku pärast neil vähemaks
ei jäänud. Millalkonkreetselt
ja kui palju vähemaks "hais-
vaid" päevi linnas jääb? Mil-
liseid meetmeid saaks linna-
elanike tervise profülaktikaks
rakendada? Nendele japalju-
dele teistelemuret tegevatele
küsimustele vastuseid tol päe-
val ei saadudki.

"Kõlas palju arusaamatuid
arve ja protsente, mis mei-
le, tavalistele linnaelanike-
le, mitte midagi ei ütle," sõ-
nas riigikogule saadetud pe-
titsiooni "Laske meil hingata!"
algataja Olga Kurdovskaja.
"Kui me näeme slaidilt, et pä-
rast vajalike meetmete kasu-
tuselevõttu väheneb näiteks
merkaptaanide aastane emis-
sioon 20 protsendi võrra, siis
mida see tähendab? Kas see
viib lõhna täieliku kadumi-
seni elurajoonidest või hak-
kab seal lihtsalt senisest vä-
hem haisema? Või haiseb sa-
mamoodi kui varem, ainult et
veidi harvemini?

Terviseameti statistika on
hirmutav, kuid sellest ei räägi
keegi. Ning korraldajatele: on
tarvis, et inimesikäiks nendel
kohtumistel senisest rohkem.
Linlased tahavad aruteludest
osa võtta ning meie linnas on
parem suhelda vene keeles,

et inimesed asjadest ka aru
saaksid. Kuidas hakkabkäima
töö inimestega, sellest ei kuul-
nud me mitte ühestki meile
esitletud kavast peaaegu sõ-
nakestki."

Ta lisas, et mitte keegi ei
nõua, et keemiatehased soo-
tuks kinni pandaks, kuid sa-
mas ei ole vaja ka jutustada
linna tekkimise lugu, mille-
le rõhus oma kõnes linnapea
Ljudmila Jantšenko.

"Meid huvitab, mida saaks
veel ette võtta selleks, et lin-
naelanikud saaksid puhast
õhku hingata. Selge, et säära-
seidprobleeme pole võimalik
lahendada ühe päevaga, aga
mõelgem siis, kuidas aidata
siinse piirkonna elanikel oma
tervist hoida, ning arutlegem
muu hulgas ka sotsiaalse et-
tevõtluse arendamise üle. Ka
ettevõtted võiksid oma jõud
ühendada ning näiteks laste-
le oma puhkelaagri avada või
siis organiseerida lastele su-
vepuhkuse mõnes puhta õhu-
ga paigas."

VKG ametiühingu esimees
Julia Leontjeva ütles teema
jätkuks, et viimastel aastatel
on VKGs keskkonnaproblee-
mide lahendamiseks väga pal-
ju ära tehtud. "Ent muidugi on
probleeme praegugi," lisas ta.
"Meie kogenud töötajad mee-
nutavad sageli aegu, mil meil
oma puhkelaager oli. Hiljem
sai sellest munitsipaalne laa-
ger, hiljuti aga pandi see üld-
se kinni."

Kohtumise lõpus ütles Va-
leri Korb, et 16. oktoobril tu-
levadriigikogu keskkonnako-
misjoni liikmedKohtla-Järve-
le ning aktiivsed linnaelani-
kud kutsutakse nendega koh-
tumisele.

"Juba seegi on väike rõõm,"
on Olga Kurdovskaja ja tema
mõttekaaslased rahul. "Seni-
kaua tutvume me dokumenti-
dega ja valmistame ette konk-
reetsed küsimused."

Linnavalitsuses toimunud kohtumisel kuulasid linlased kõike tähelepanelikult ning esitasid aktiivselt ka küsimusi.
PEETER LILLEVÄLI

OLGA KURDOVSKAJA

Kõlas palju arusaamatuid
arve ja protsente, aga mida
need tegelikult tähendavad?

Toilas läheb prügivedu kallimaks
Detsembris vahetub Toilas
jäätmevedaja ning see toob
kaasa 83protsendilise hinna-
tõusu.

OÜ Ekovir leping prügi-
veoks Toila piirkonnas saab
novembrikuuga otsa, edasi
hakkab seda teenust osutama
riigihankel edukaks tunnista-
tudAS Ragn-Sells. Prügiveda-
ja vahetumine toob kaasa tut-
tava hinnatõusu: näiteks 140-
liitrise konteineri tühjenda-
mine hakkab senise 1,12 eu-
ro asemel maksma 2,06 eurot,
800-liitrise konteineri tühjen-
damine 6,41 euro asemel 11,76
eurot. 1500-liitrise konteineri
puhul on need numbrid vasta-
valt 20,01 ja 36,76.

"Turuhind ongi praegu sel-
line," ütles Toila vallavalitsu-

se keskkonnaspetsialist Mar-
git Juuse. "Ekovir tahtis ju eel-
misel aastal teenuse hinda um-
bes sama palju tõsta, aga läbi-
rääkimiste tulemusena jäi tõus
väiksemaks."

Toila valla Kohtla ja Koht-
la-Nõmme jäätmeveopiirkon-
nas, mida alates maikuust tee-
nindab hanke võitnudEkoviron jäätmevedu Toila piirkon-

on jäätmevedu Toila piirkon-
na praeguste hindadega võr-
reldes 71 protsenti kallim. Toi-
la piirkonna uutele hindadele
jäävad need aga 7,5 protsen-
diga alla. "Mõlema piirkonna
lepingud kehtivad 2020. aasta
lõpuni, uue hankekorraldame
siis juba valla peale terviku-
na," ütles Juuse. "Mida suurem
piirkond, seda madalamathin-
da on lootust saada." (PR)
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Kultuur

NÄITUS: Kahekümne modelli ja nelja piltniku ühiskingitus Eestile

"Wabariigi lapsed" viis kokku vanad
ja noored

Toila raamatukogus avatud näitusel on üleval pil-~

did, mille autorid on Voka avatud noortekeskuse fo-
toringi liikmed − praeguse vabariigi lapsed − ja
modellid sõjaeelse Eesti Vabariigi lapsed ehk ea-
kad, kelle sünniaasta jäi vahemikku 1918-1940.

Sirle Sommer-Kalda
sirle@pohjarannik.ee

Toila raamatukogu juhataja
Lea Rand selgitas, et fotonäi-
tus sündis Eesti Vabariigi sa-
janda sünnipäeva tähistami-
seks.
Nagu tellimise peale

"Mõtlesin, et sel puhul
võiks viia kokku Toila valla
noored ja vanad. Sellest tek-
kis idee: miks mittepildistada
sõjaeelse Eesti Vabariigi aeg-
seid lapsi ja kes oleks pare-
mad neid pildistama kui mit-
te praeguse vabariigi lapsed?
Kuna Voka avatud noortekes-
kuses tegutseb fotoring, siis
oligi plaan valmis."

Ettevõtmisele lükkas hoo-
gu rahastaja leidmine.

"Nagu tellimise peale kuu-
lutas Eesti raamatukoguhoid-
jate ühing välja projektikon-
kursi, kus pidi olema vähe-

malt kaks osapoolt: raamatu-
kogu ja noortekeskus. Nii see
asi teoks sai," rääkis Rand.

"Aga ütlen ausalt: noorte
kampa saamine oli tunduvalt
lihtsam kui vanade. Sest ena-
miku eakate ja väärikate esi-
mene reaktsioon oli: "Ei, mis
nüüd mina, vana ja kole ini-
mene, ma ei tulekusagile pil-
dile." Õnneks kakskümmend
eakat olid nõus sellega kaasa
tulema," lisas ta.

Koos fotoringi juhenda-
ja Piret Almistega otsustati
mustvalgete piltide kasuks.

"Sellepärast, et mustvalge
foto peal tulevad elatud aas-
tad ja kõik, mis on elu jook-
sul kogutud, palju paremini
välja kui värvilise pildi peal.
Usun, et kõik, kes siin pilti-
del on, võivad olla iseenda ja
tüdrukute tööga rahul," arvas
Rand.

Sama meelt oli fotograaf

Piret Almiste. "See kogemus
on nüüd tüdrukutel olemas,
kuidas inimesi stuudios sätti-
da," tõdes ta.

Fotosessioonid toimusid
maikuu jooksul teisipäeviti
ja neljapäeviti. "Lea tõi eakad
viie kaupa kohale ja jagasime
nelja tüdruku vahel ära, kes
keda pildistab. Kõik on käi-
nud fotoringis algusest peale
− eelmise aasta septembrist.
Algteadmised, kuidas pildis-
tada, on selgeks tehtud ja nad
oskavad ka pilte töödelda. Sel-
list asja, et fotoaparaadist lä-
hebpilt otse üles, meil ei ole,"
rääkis Almiste.
Pildil nägu parem

Fotoprojektis osalesid ka
mõned abielupaarid, näiteks
Maie ja JüriEljas, keda ei tul-
nud selleks pikalt veenda.

"No milles küsimus − me
oleme ju Eesti ajal sündinud,
mida meil häbenedaoli? Kõik,
mis tehtud, on tehtud. Taga-
si võtta midagi ei saa, tuleb
rõõmsalt edasi elada. Koostöö
noortega oli väga tore ja tule-
mus on kena," kommenteeris
MaieEljas.

Abikaasa Jüri leidis, et "pil-

dil on nägu parem küll, kui
muidu välja näeb".

84aastane Ene Jaagant tõ-
des, et Eesti inimene on üldi-
selt tagasihoidlik, eriti vanem
generatsioon, kes on elanud
mitme riigivõimu all. "Aga
mina ütlenalati: kortsud kau-
nistavad inimest ja mustval-
ge annab eri varjundeid häs-
ti edasi."

Sellise suhtumisega vana-
prouat ei tulnud kaamera et-
te mitu korda paluda. "Vasta-
sinkohe, et jah, ma tulenküll.
Me ei tohi oma mälu unusta-
da. Me peame teadma, kus on
meie narmasjuured."

Teiseks põhjuseks oli uu-
dishimu, mis on agronoo-
miks õppinud Jaagantit läbi
elu saatnud.

"Olen elu jooksul tegelnud
paljude asjadega. Näiteks
olin 25 aastat Virumaa kir-
jandusauhinna žüriis. Aas-
taid osalesin Toila fotonäi-
tustel, kus sain ka auhindu.
Sündisin Saaremaal ja minu
riigiametnikust isa oli samu-
ti fotograaf."

Inimeste pildistamisele
on Jaagant eelistanud loo-
dust. "Mina pildistasin põ-
hiliselt merd. Olin varem
nii suur mere ääres käija,
et mõtlesin: olen nagu me-
re armuke või on meri mi-
nu armuke. Aga haige jala-
ga sinna enam ei pääse," ka-
hetses Jaagant, kes vahetas
seekordsel fotonäitusel pil-
distaja rolli meelsasti mo-
delli oma vastu.

Jüri Eljas, tema abikaasa Maie Eljas ning noor piltnik Kaisa Markus olid ühed neist, kes aitasid kaasa näituse "Wabariigi lapsed" sünnile. Lisaks seintele jõudsidpildid kaante vahele−näitusekataloogi−,kust leiabkaiga portreteeritavalühitutvustuse. Sealt saabnäiteksteada, et1930.aastal sündinud Jürionpõline konjulane,kelle vanemadolid põllupidajad. Maieaga nägi ilmavalgust 1934.aastal Tartusäriteenijateperes.Eljastel on kolm last janeli lapselast.NäitusealgatajaLea Randrehkendas, etkahekümnel fotomodellil onkamba peale 35last, 66 lapselastja 50lapselapselast.MATTI KÄMÄRÄ

LEA RAND
Ütlen ausalt: noorte kampa
saamine oli tunduvalt lihtsamkui vanade.

Jõhvis näeb
elavat vürst
Volkonskit
ennast!
Täna kell 19 on Jõhvikontser-
dimaja kino Amadeus publi-
kul Kaupo Kruusiaugu filmi
"Viimane vürst" linastusel või-
maluskohtuda vürst Volkons-
ki endaga.

Eeskätt on tegemist vaat-
leva dokumentalistikaga, kus
portreteeritav avaneb oma
tegevuse, mitte niivõrd teiste
kirjelduste kaudu. "Kolme aas-
ta jooksul sain jälgida kõrvalt
Volgi loometegevust, aga ka
tema argiaskeldusi, tundlik-
ke vestlusi pojaga, operatsioo-
nist taastumist, avatud korki-
de perioode ja paljut muud.
Volk on kahtlemata väga mo-
saiiknepersoon ja filmi frag-
mentaalsus on teadlik valik,
et avada tema jõulist natuuri
uue külje alt," ütleb režissöör
Kaupo Kruusiauk.

Auväärse sugupuuga Pee-
ter Volkonski on eesti laul-
ja, näitleja, lavastaja ja tõl-
kija. Punkbändiga Propeller
kuulsaks saanud Volk jätkab
praegugi laulmist Propelle-
ris ja Rosta Akendes, lisaks
mängib ta rolle Vanemuises
ja annab loenguid Tartu üli-
kooli Viljandi kultuuriaka-
deemias. Eelmisel aastal jõu-
dis kaante vahele Volgi suur
tõlketöö, vanaarmeeniakee-
lest eesti keelde pandud Na-
reki Grigori "Nutulaulude
raamat". Praegu on ta aktiiv-
selt seotud projektiga "Sün-
nipaik", mille tulemusel tekib
ERMi kodulehele virtuaalnäi-
tus meie suurkujude sünni-
kohtadest.

Režissöör Kaupo Kruusi-
auk on varem teinud doku-
mentaalfilmi "Mängija" male-
taja JaanEhlvestist ning mitu
lühimängufilmi. Tema esime-
ne täispikk mängufilm "Sand-
ra saab tööd" jõuabkinodesse
tuleva aasta sügisel.

"Viimase vürsti" tootjaks on
Flo Film ning selle valmimist
toetasid Eesti filmi instituut
ja kultuurkapital. Film esili-
nastus 27. septembril Apollo
kinos Solarises.

Pilet linastusele maksab 5
ja 4 eurot. (PR)

Peeter Volkonski oma avara
eramu avaras kabinetis

KEN MÜRK
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Jõhvi mihklilaat oli mahe ja muhe
Laupäeval peeti ühek-~

sandat korda Jõhvis
mihklilaata. Kui eelmi-
sel aastal tundsid seni-
sed korraldajad, et jaks ja
ideed hakkavad otsa saa-
ma, ja soovisid teatepul-
ga üle anda, tekkis kar-
tus, et traditsiooniline üri-
tus hääbub. Õnneks olid
need kartused asjatud.

Peeter Lilleväli
peeterl@pohjarannik.ee

Mihklipäev on rahvakalendris
väga tähtispüha. Selleks ajaks
said suuremad lisatööjõudu va-
javad talutöödläbi ning lõppes
suviliste tööleping. Ka karjas
ei olnud enam vaja käia ja al-
gas kooliaeg. Peaingel Miikae-
lile ehk eestlastele suupärase-
malt Mihklile on pühendatud
ka Jõhvi iidne luteri usu kirik.

Uus korraldustoimkondLea-
naKruuse eestvedamisel tahtis
väga säilitada seniste mihkli-
laatade keskendumist käsitöö-
le ja väiketootjatele ning väl-
tida ürituse muutumist suva-
liseks hilbuturuks. Võttes de-
viisiks "Mahe ja muhe", suude-
ti kohale meelitada täpselt õi-
ged müüjad. Varasemast roh-
kem pöörati tähelepanu meele-
lahutusprogrammile ja kohale

oli kutsutud hulgaliselt esine-
jaid. Kahjuks oli ka läbikukku-
misi. "Maikuus kutsusin laada-
le Konju talu miniloomaaia ja
küsisin, kui palju see maksab.
Selle küsitud 150 eurot kandsi-
me ka projekti eelarvesse ning
veel kaks korda sai nüüd juba
Jõhvi vallavanemana tegutse-
vale Martin Repinskile luba-
dust meelde tuletatud. Arva-
sin, et kõik on korras, ja mini-

loomaaed sai laadaplakatil väl-
jareklaamitud. Neid aga kohale
ei tulnud," rääkis Kruuse. "Ku-
na saime selle jaoks ka toetust,
oleme sõnapidamatuse pärast
keerulises seisus." Konju talu
peremees Martin Repinski jäi
esmaspäeval kommentaaride
saamiseks tabamatuks. Amet-
likult on vallavanem nädalasel
puhkusel ning mobiiltelefonile
ta ei vastanud.

Jõhvi mihklilaada lahuta-
matu osa on juba palju aas-
taid olnud tasuta raamatute
laat, mis oli ka seekord ülipo-
pulaarne. "Kolmveerand tun-
di enne algust olid esimesed
inimesed juba ootamas," ütles
Jõhvikeskraamatukogu direk-
tor Ingrid Spitz. Ja oli ka, mi-
da oodata, sest mitme haruraa-
matukogu sulgemise tõttu ot-
sisid seekord omanikku pal-

jud uuemad raamatud. "Ini-
mesed on läbi aegade toonud
meile hulgaliselt raamatuid
ajast, kui hind oli odav ja ti-
raažid suured. Krooni tuleku-
ga osteti raamatuid vähem ja
just neid lugemishuvilised ti-
kutulega taga otsivadki," rää-
kis Spitz.

Vaimutoiduks võib pidada
ka Mihkli kirikus avatud vit-
raažakent. Esimest, aga loo-
detavasti mitte viimast. Alta-
riruumi akent kaunistav taies
kujutab kiriku nimipüha-
ku peaingli Miikaeli võitlust
Luciferiga ehk saatana enda-
ga. Kollektiivse tööna sündi-
nud kavandil, mille vormisid
valmis Peterburi meistrid, on
saatanat kujutatud väga meel-
divate näojoontega. "Enamas-

ti kurjus pakubki ennast väl-
ja väga ilusas pakendis. Nii on
see läbi aegade olnud ja on ka
tulevikus," sõnas akna õnnis-
tanud EELK peapiiskop Ur-
mas Viilma. "Traditsioon kau-
nistada pühakodasid piltidega
on sajandeid vana, taheti, etka
need, kes lugeda ei oska, saak-
sid pühast sõnumist osa," ütles
õigeusu kiriku Narva piiskop
Lazar omakõnes.

Kõik pole kuld, mis hiilgab,
ütleb eesti vanasõna. Kui linla-
sed nägid laata valdavalt hele-
dates toonides, siis korraldaja-
tel oli muresid palju. "Sain ik-
ka sõimata parasjagu. Nii et
mõtlen, kas järgmisel aastal
üldse selle ürituse korraldami-
se enda õlule võtan," ütlesLea-
na Kruuse.

Laat oli nagu alati rahvarohke. "Kurjusel on tavaliselt väga meeldiv pakend," ütles peapiiskop Urmas Viilma vitraažakent õnnistades.

Tasuta raamatute laat oli populaarne. Ja boonuseks hulgaliselt uuemat kirjandust.

Kõige rohkem oli väljas meemüüjaid. 4x PEETER LILLEVÄLI

2. OKTOOBER 2018 PÕHJARANNIK 7

Säästukaardiga
~~~~~~~~~~~~~~~~

Osta
nädala
tähti

HELE VIINAMARI, kg
Iklass, Itaalia
1.99

129

~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~

VEISEHAKKLIHA 500 g
2.49

~~~~~~~~~~~~~ ~~~~~~~~~~~~500 g
viilutatud
3.69

189~~~~~~~ 199~~~~~~~

~~~~~~~~~~~~~~

hapukoore-tilli 300 g,
hapukoorega 300 g,
klassikaline 380 g
al 1.19

099~~~~~~~~~~

Toodete tavahinnad on Laagri Maksimarketi põhjal 13.09.2018 seisuga. Piltidel on illustreeriv tähendus.
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JÄÄHOKI: Üle mitme aasta pani meeskonna välja ka Kohtla-Järve

Eesti meistriliigas on pooled
meeskonnad Ida-Virust

Eesti jäähoki meistriliigaAlanud Eesti jääho-~

kimeistrivõistlustel on tänavusel hooajal poo-
led meeskonnad Ida-Virumaalt − tõsi, meist-
riliigas ainult neli meeskonda osalebki.

Erik Gamzejev
erikg@pohjarannik.ee

Eesti põlise jäähokikantsi
Kohtla-Järve hokisõpradel
polnud kahel viimasel talvel
kohalikku jäähalli eriti asja,
sest kohalikku meeskonda
Eesti meistrivõistlustelei osa-
lenud. Eelnevatel aastatel
kaasa teinudViru Sputnik loo-
bus 2016. aasta sügisel täis-
kasvanute sarjast majandus-
likelpõhjustel ja jäi tegelema
vaid noortega.

Everest tõi Venemaalt
abiväge

Sel aastal otsustas aga täis-
kasvanute meeskonna välja
panna HC Everest. Sama klu-
bi proovis meestesarjas läbi
lüüa esimest korda hooajal
2013/2014, kuid tookord jäi
põhiliselt noormeestest koos-
nev meeskond konkurentide-
le selgelt alla. Nüüd on oma
klubi 16-17aastastekasvandi-
ke kõrvale meeskonda toodud
juurde mitmeidVenemaa ko-
genud mängijaid, teiste seas
näiteks väravavaht Andrei
Gavrilov ja ründaja Aleksei
Ivanov, kes on mänginud ka

Euroopa tugevaimas jäähoki-
liigas KHL.

Everesti kõrval ajab meist-
riliigas järjekindlalt oma
joont Narva Paemurru spor-
dikooli meeskond, mille pea-
treeneri Rais Davletkildeje-
vi põhimõte on mängida eel-
kõige kohalike hokimeeste-
ga. Kui selline läheneminetõi
Narvale 2015. ja 2016. aastal
järgemööda Eesti meistri tiit-
li, siis 2017. aastal tuli leppida
neljanda kohaga.

Avamängud
ebaõnnestusid

Läinud nädalavahetusel
peetud avavooru kohtumistes
Ida-Viru meeskondadel hästi
ei läinud. Narva PSK suutis
valitseva meistri Tallinna Vi-
kingi vastu hoida mängu ta-
sakaalus kaks kolmandikku,
mille järel püsis viigiseis 2:2.
Kui viimasekolmandiku algu-
ses läks pealinna meeskond
juhtima, suutisKirill Iljin kii-
resti viigivärava visata, ent
seejärel sõitsid viikingid nar-
valastest võimsa hooga üle ja
lõppskooriks jäi 8:3.

Sugugi paremini ei läinud
debüütmäng ka Kohtla-Järve

Everestil. Tartu Välgult tuli
vastu võtta 0:6 kaotus. Kõige
rohkem olidEveresti mängijad
raskustes oma endisekodulin-
lase Vassili Titarenko pidurda-
misega − tema arvele jäi kaks
väravat jakaks väravasöötu.

Kui avakohtumised pidasid
Ida-Viru meeskonnad võõrsil,
siis eelseisval laupäeval saab
Eesti meistriliiga tasemel ho-
kile kaasa elada nii Kohtla-

Järvel kui Narvas. Everest
võõrustab kell 14 Tallinna Vi-

kingit. Narva PSK mängib
kell 16.30 Tartu Välguga.

EESTI JÄÄHOKI MEISTRILIIGA MÄNGUD IDA-VIRUMAAL
OKTOOBRIS

Narva PSK - Tartu Välk 6. oktoobril kell 16.30 Narva jäähallis.
Kohtla-Järve Everest - Tallinna Viking 6. oktoobril kell 14
Kohtla-Järve jäähallis.
Narva PSK - Kohtla-Järve Everest 13. oktoobril kell 16.30
Narva jäähallis.

Narva Paemurru spordikooli võistkond tugineb eranditult vaid kohalikele hokimeestele. Kui
mullusel hooajal tuli leppida neljanda kohaga, siis kahel varasemal aastal kuulus neile meistritiitel.MATTI KÄMÄRÄ

Läti kestuskrossi hooajale tõmmati joon alla
Peeter Lilleväli
peeterl@pohjarannik.ee

Laupäeval sõideti Madonas
Läti kestuskrossi meistri-
võistluste viimane, neljas
etapp. Jõhvi motoklubi kolm
esindajat tõusidpjedestaalile
nii etapi kui ka aasta kokku-
võttes.

Jõhvi motoklubi oli väljas
kolme võistlejaga, kuna üle-
jäänud olid kas rikkis tsiklite
või traumade tõttu rivist väl-
jas. "Õnneks lühike rivi meile
meeskonna arvestuses kätte
ei maksnud," ütlesAllarKeer-
me.

"Rada oli suhteliselt ras-
ke, suurte pikkade tõusude ja

langustega, ning tegi paljude-
le peavalu. Õnneks kodused
tuhamäed meid toetasid ning
olime sellisekõrguste vahega
harjunud," ütles Argo Keer-
me. "Samas kui võidu sõita,
siis kipub segama, kui mäe-
külg on põhjalikult sissekae-
vunud konkurente täis japeab
all ootama, et hooga üles min-
na," ütles Riho Keerme.

Klassis E1 saavutas etapil
kolmanda koha Allar Keer-
me. Riho Keerme enduuro-
de seas jaArgo Keerme klas-
sis E3 lõpetasid sõidu teisena.
Täpselt samad kohad tulidka
Läti meistrivõistluste arves-
tuses. Natuke segasem on seis
meeskondade arvestuses. Ko-

hapeal ulatati Jõhvi meeskon-
nale kolmanda koha karikas,
aga hiljem internetitabelis oli
Jõhvi motoklubi neljas. "Üks
konkurent registreeris viima-
sele Madona etapile tugeva-
mad sõitjad B-meeskonda ja
nõrgemad klubi A-võistkonda.
Loomulikult sai klubi B-koon-
dis siis hulgaliselt lisapunkte,
A-meeskond aga oli juba va-
rem pjedestaalikoha kindlus-
tanud," rääkis Argo Keerme.
"Juhend selle koha pealt vai-
kib, nii et JOKK-skeem," üt-
les Allar Keerme.

Järgmine start on 13. ok-
toobril, kui tõmmatakse joon
alla Eesti kestuskrossi hoo-
ajale.

Allar, Riho ja Argo Keerme lõpetasid Läti meistrivõistlused
pjedestaalikohtadel. JÕHVI MOTOKLUBI

Türgi treener on
muutnud Ida-Viru
parima vutiklubi
alistamatuks
kindluseks
Erik Gamzejev
erikg@pohjarannik.ee

Augusti
keskpaigast
alates, mil
Narva Transi
asus juhen-
dama türkla-
ne Cenk
Özcan (pil-
dil), on Ida-
Virumaa pa-
rim jalgpalli-
meeskond muutunud justkui
Türgi kindluseks, mida pole
seitsmelkatsel suutnudalista-
da ükski meistriliiga mees-
kond.

Reede õhtul alistas Trans
kodusel Fama staadionil 2:1
FC Kuressaare ja kindlustas
veelgi neljandat kohta Eesti
meistriliigas.

Trans on Özcani juhenda-
misel saanud Eesti meistrilii-
gas viis võitu ja teinud kaks
viiki. Lisaks on samal ajal võe-
tudkaks ülekaalukat võitu ka-
rikasarjas madalamate liiga-
de meeskondade üle.

Reedene võit kaheksakraa-
dises sügisrõskuses tabelis
üheksandal kohal oleva FC
Kuressaare üle tuli üsna ras-
kelt. Narvalased läksid 19. mi-
nutil juhtima, ent juba kolm
minutit hiljem viigistas Ku-
ressaare penaltist. Mängu
saatuse otsustanud võiduvära-
va lõiEduard Golovljov teise
poolaja alguses 47. minutil.

Golovljovile oli see meist-
riliigas tänavusel hooajal ju-
ba 12. värav. Neist pooled on
ta löönud pärast seda, kui pea-
treeneriks asus Özcan.

Trans on 30 mänguga kogu-
nud 55 punkti. Nii palju kogu-
nes Narva meeskonna arve-
le punkte terve hooaja jook-
sul viimati 2012. aastal. Aga
sel aastal on kuus mängu veel
ees.

Kindlalt neljandal kohal
püsiva Ida-Viru vutiklubiedu
lähemate jälitajate ees on
ühe enam peetud mängu juu-
res juba 16 punkti. Kolme esi-
kolmikus oleva pealinna klubi
püüdmiseks on aga Transil sa-
mas jäänud veel vaid õhkõr-
nad võimalused.

Kolmapäeval kell 19 koh-
tub Trans kodusel Fama staa-
dionil Tallinna Kaleviga, kes
suutis viimases voorus teha
2:2 viigi meistritiitlit kaitsva
Tallinna Floraga.
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Kehtib ka kliendikaardi eripakkumistele ja allahinnatud toodetele arvutatuna alghinnast.*

*Pakkumine ei kehti jalgratastele.
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AJA LEHT

NARWA JÕE ÜMBRUS
UDUWANGIS

Wiimastel päewadel on Narwa
ümbruses hommikuti märgata
haruldaselt tihedat udu, eriti jõe
piirkonnas. Täna hommikul wa-
litses Narwas ja ümbruses otse
"Londoni udu".

Täna hommikul wallutas udu-
mass niiwõrd jõe rajooni, et oli
wõimata paatidel ja laewadel
jõel liikuda, mistõttu ka üks
ülemjooksu laewadest hilines,
sest laew ei saanud õigel ajal
Wasknarwast wäljuda.

Mootorsõidukid olid sunnitud
aeglaselt liikuma, et wältida õn-
netusi. Kokkupõrkeid ega muid
õnnetusi aga ei juhtunud. (Põh-
ja Kodu, 23. september 1938)

TEADLASTE ÖÖ UMMISTAS
VIRUMAA KOLLEDŽI
TTÜ Virumaa kolledži teadlaste
ööd külastanud inimeste arv oli
seitse korda suurem kui kahe
aasta eest. Tänavu osutusid po-
pulaarsemateks töötubadeks
raketi lennutamine ning koogi-
keemia.

Kolledži arendusdirektor Mare
Roosileht särab nagu laps kom-
mipoes. Ja on ka põhjust: kui
2011. aastal oli kolledžis korral-
datud teadlaste ööl veidi üle sa-
ja külastaja ja mullu ligi 300,
siis tänavu juba 700. "Me ei
reklaaminud üritust sugugi roh-
kem kui eelmisel aastal ja kui
asi samamoodi edeneb, siis
järgmisel korral on juba tuhat
külastajat. Õnneks ruume meil
veel jätkub."

Koos külastajate hulga kasvu-
ga on laienenud ka tegevused,
mida välja pakutakse. "Esimesel
aastal proovisime olemasoleva-
te asjadega midagi teha, teisel
aastal käis AHHAA külas, aga
tänavu läks kolledži töötajatel
endil mõte palju rohkem lahti,
kuidas on võimalik lihtsate va-
henditega teha väga põnevaid
asju." (Põhjarannik, 1. oktoober
2013)

Jõhvi raamatukogus on näitusel
koeraportreed
Kui tavaliselt kaunistavad
kunstisaali seinu inimeste
portreed, siis Jõhvi raamatu-
kogus saab vaadata portree-
näitust, kus peategelased on
hoopis koerad.

Fotograaf Meeli Küttim,
kelle näitust "Urban Dogs"
saab Jõhvi raamatukogus
vaadata 10. oktoobrini, tun-
nistab, et koerte pildistami-
ne on tema hobi. "Kui igapäe-
vase tööna fotografeerin ma
inimesi, interjööre ja sünd-
musi, siis koerte jäädvusta-
mine on rohkem hobi, mis
toob töösse meeldivat vahel-
dust," ütleb ta.

Koeraga kontakti saamine
ja tema isikupära tabamine
on kunstniku kinnitusel ala-
ti põnev väljakutse. Koerte
pildistamise juurde tõi Mee-

li Küttimi tema oma Iiri set-
ter Fiona, keda ta kutsikast
saati erisugustes situatsioo-
nides on jäädvustanud ning
kes fotosessioonidel käitub
nagu tõeline modell. Fionat
näeb ka näitusel kolme Iiri
setteri fotol, kus tema on va-
sakpoolne.

Küttimi sõnul ei ole Fio-
na mitte üksi inspireerinud
teda näitust tegema ja koeri
pildistama, vaid andnud te-
ma ettevõtteleka nime − Fio-
nafoto.

Näitus "Urban Dogs" koos-
neb kahest osast: "Tallinna
koerad" ja "Kontorikoerad".
"Tallinna koerad" portretee-
rib koeri eri linnaosades, kus
kulgevad nende igapäeva-
sed jalutuskäigud ja tegemi-
sed. Nendel piltidel väljenda-

vad neljajalgsed sõbrad läbi
oma ilmetepeaaegu inimlik-
ke emotsioone. "Kontorikoe-
rad" keskendub aga koertele,
kes oma peremeest töövar-
juna saadavad, olles justkui
osa meeskonnast.

Näitus alustab fotosarja,
mis keskendub inimese pa-
rimatele sõpradele nii lin-
nades kui ka maakohtades.
"Järgmisena ongi mul plaa-
nis portreteerida külakoeri,"
räägib fotograaf.

Meeli Küttim on foto-
graafiat õppinud Tallinna
sidekoolis ja Eesti kunsti-
akadeemias. 14 aastat aja-
lehe Äripäev fotograafina
töötanud naine on praegu
vabakutseline ning pildis-
tab ajakirjadele ja ettevõ-
tetele. (PR)

Meeli Küttimi koeraportreed said alguse Iiri setterist Fionast ning on kasvanud linna- ja
kontorikoerte portreede sarjaks. MEELI KÜTTIM

Elektrilevi plaanib
võrguteenuse hinda
järsult alandada
Võrguettevõte Elektrilevi esi-
tas läinud nädalal konkurent-
siametile taotluse võrguteenu-
se hinna langetamiseks alates
järgmisest aastast. Kui konku-
rentsiamet taotlusekooskõlas-
tab, vähenebElektrilevi klien-
tide võrgutasu keskmiselt 8
protsenti. Hinnamuudatus pa-
kettide lõikes erineb.

Hinnalangust võimaldavad
Elektrilevi kasvanud efektiiv-
sus ja soodne majanduskesk-
kond: suurenenud tarbimis-
mahud ja madalad intressid
finantsturgudel. Mõju aval-
davadka eelmisel aastal muu-
tunud hinnakujundus ja keh-
tima hakanud püsitasu, mis
on muutnud efektiivsemaks
elektrivõrgu kasutamise.

Viimase aasta jooksul on
Elektrilevi kliendid loobunud
kolmest protsendist kasutuse-
ta seisnud võrguvõimsusest
ja lõpetanud üle 2000 võrgu-
lepingu kohtades, kus elektrit
ei tarbitud. "Meil on hea meel,
et saame vähenevatekulude ja
hinnalanguse näol need kasud
nüüd klientideni tuua," ütles
Elektrilevi juhatuse esimees
Jaanus Tiisvend.

Ta lisas, et kuna Elektrile-
vi võrgus hoitakse koguni 60
protsenti liinidest töökorras
vaid viie protsendi elektritar-
bimise jaoks, on efektiivsuse
otsimine kriitilise tähtsuse-
ga. "Võrgu juhtimist on aida-
nud tõhusamaks muuta digi-
teerimine, seadmete kaughal-
dus ja efektiivsemaks muude-
tud tööprotsessid. Seeläbi ole-
me suutnud hoida tegevusku-
lusid stabiilsel tasemel, vaata-
mata ümbritsevas keskkonnas
toimuvale hinnakasvule. Võr-
gu efektiivsemale kasutami-

sele aitab kaasa ka hinnakujun-
dus, mis arvestab kliendile val-
mis hoitavat võrguvõimsust," üt-
les Tiisvend.

Tema sõnul aitab üha efek-
tiivsem võrguteenus ka tulevi-
kus võrguteenuse hinda võima-
likult madalana hoida. "Kui näi-
teks põhjanaabritel on võetud
suund tippkvaliteediga võrgu-
le märkimisväärse hinnatõusu
kaudu, siis meie Eestis otsime
lahendusi, kuidas pakkuda hea
kvaliteediga teenust mõistliku
tasuga," selgitas Tiisvend.

Võrgutasu langeb rohkem
suuremateletarbijatele ja muu-
tus on väiksem tarbimiskohta-
des, kus elektrit tarbitakse vä-
hem. Selline hinnakujundus vas-
tab proportsionaalsemalt kulu-
dele, mida Elektrilevi teeb võr-
guühenduse ülalhoidmiseks, Ko-
duklientidele langeb võrgutasu
keskmiselt kuus protsenti ja et-
tevõtetele keskmiselt üheksa
protsenti.

Elektrilevi esitas käesoleva
aasta märtsis konkurentsiame-
tile andmed ettevõtte kulude ja
tulude kohta, millele on järgne-
nud põhjalik tegevus- ja finants-
näitajate ning põhjendatud hin-
nataseme analüüs. Sel nädalal
esitas Elektrilevi taotluse hinna
langetamiseks koos kavandatava
hinnakirjaga. Kui konkurentsi-
amet taotlusekooskõlastab, aval-
dabElektrilevi uue hinnakirja 90
päeva enne selle jõustumist. Eel-
dustekohaselt jõustub hinnalan-
gus 2019. aasta algusest.

Möödunud aastal langes võr-
guteenuse keskmine hind Elekt-
rilevi klientidele kahe hinna-
muudatusega kokku 9 protsen-
ti. Võrgutasu moodustab elekt-
riarvest keskmiselt kolmandiku.
(Postimees.ee)

Hinnalangust võimaldavad Elektrilevi kasvanud efektiivsus ja
soodne majanduskeskkond: suurenenud tarbimismahud ja madaladintressid finantsturgudel. PM ONLINE

Sa meeldid teistele
rohkem, kui arvad
Erica Boothby Ameerika
Ühendriikide Cornelli ülikoo-
list ja ta kolleegid kirjutavad
ajakirjas Psychological
Science, et on avastanud uue
kognitiivse illusiooni ja pan-
nud sellele nimeks meeldivus-
lõhe.

Teadlased uurisid inimesi
mitmesugustes olukordades:
katseisikute tutvumisel tea-
duslaboris, esimese aasta üli-
õpilaste tutvumiselühiselamu-
kaaslastega ja eneseabirühma-
des osalejate kohtumisel. Kõi-
gis uuritud olukordades näi-
tasid küsitlused üht: inimesed
alahindasid järjekindlalt seda,
kui hea mulje nad olid teiste-
le jätnud.

Meeldivuslõhe tuli ilmsiks
olenemata sellest, kui palju ini-
mesed omavahel suhelnud olid,
kas kaks minutit või kolmvee-
rand tundi või üliõpilaste puhul
mitu kuud − ka siis, kui nad olid
jõudnud juba täiesti sõpradeks
saada.

Uuringuandmed viitavad ka
meeldivuslõhe tõenäoliselepõh-
jusele. Inimesed on tihtipeale en-
da suhtes kriitilisemad kui teis-
te suhtes ja teadmata, mida tei-
sed neist tegelikult mõtlevad, ar-
vavad, et nad mõtlevad neist se-
da, mida nad isegi endast mõt-
levad. Õnneks ei ole see nii. Pi-
dagem seda meeles ja tundkem
end teiste seltsis hästi. (Novaa-
tor)
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Eesti kohvijooja hindab
kvaliteeti
Käesoleval kümnendil on koh-
vijoomine suurenenud roh-
kem kui 30 protsendi võrra,
peegeldades ühtkiiremat kas-
vu Euroopas. Ühes kvantitee-
diga on tõusnud ootused ka
kohvi kvaliteedile, kuivõrd
oleme ülejäänud maailmajao-
ga võrreldes joogi suhtes olu-
liselt nõudlikumad.

Baltimaade suurimakohvi-
teenuse pakkuja Coffee Add-
ressi esindaja Kristjen Sild on
Euroopa riikide kohvikultuu-
ridega tutvumiseks palju rei-
sinud ning uurinud. "KuiLõu-
na-Euroopas on populaarne
tumeda röstiga kohv ja enim
tarbitav kohvijook espresso
ning Põhja-Euroopas eelista-
takse pigem heledapoolse rös-
tiga filtrikohvi jooke, siis Ees-
ti inimene armastab 100prot-
senti araabika ube, mis on he-
ledama röstiga," ütleb ta. Sa-
muti hindab kohalik tarbija
kõrgelt piimavahtu, mis muu-
dab joogi siidjaks. Seejuures
eristab Eestit ülejäänud Eu-
roopast tendents eelistada
värsket piima kõrgpastörisee-
ritud (UHT) piimale. "Seega
on Eestis kõige olulisem tegur
kindlasti kvaliteet," võtab ta
kokku. Rahuldamaks kohali-
ku tarbija nõudlikku maitset,
on eelduseks hoolikalt valitud
tooraine ja õigesti seadistatud
masinad.

Üha suurenevat kohvitar-
bimist kinnitavad ka mitmed
jaeketid. R-Kioski tegevjuht
Tiia Ilves märgib, et viimase
viie aasta jooksul on kaasaos-
tetava kohvi müük kasvanud
ligikaudu kolm korda. "Pea-
le traditsiooniliste kohvijoo-
kide, nagu espresso, latte ja
cappuccino, on meieklientide
seas väga populaarseks osu-
tunud flat white, mis sisaldab
topeltkoguses espressot ning
on kaetud kreemja piimava-
huga." Ta lisab, et kuna tu-
rul valitseb tihe konkurents,
on oluline trendidega kaasas
käia. Seetõttu uuritakse pide-
valt, milliste uute maitsetega
tarbijaid rõõmustada.

Eesti kohviturg on Euroo-
pa mastaabis väike, pakkudes
võimalustmuutustele tarbija-

käitumises kiiresti reageeri-
da. Sildi sõnul on paindlikkus
endaga kaasa toonud selle, et
sageli analüüsitakse Eestit
lakmuspaberina, kuidas tar-
bijad erisuguseid kohvijoo-
ke ja trende vastu võtavad.
"Kindlasti oleme kvaliteeti
taga ajades heas mõttes hul-
lud. Oleme kokku puutunud
olukorraga, kus seadme toot-
jal ei ole jäänud muud üle,kui
Eesti turultkogutud tagasisi-
de põhjal teha olulisi arendu-
si ja täiustusi seadme osade
disainimisel, rahuldamaks ka
kõige nõudlikuma tarbija va-
jadusi. Seetõttu võime öelda,
et Eesti kohvisõber on andnud

olulisepanuse ka teistes riiki-
des pakutavate kohvijookide
kvaliteedi arengusse," räägib
ta lõbusalt.

Eestit iseloomustab üle-
jäänud Euroopaga võrreldes
ka väikepoodides ja tankla-
tes müüdavate kohvijookide
kõrge kvaliteet. Kristjen Sild
ütleb, et see on tingitud tu-
rul valitsevast tihedast kon-
kurentsist, mis nõuab masi-
nate professionaalset seadis-
tamist tarbijate eelistustele
vastavaks ning ajendab ette-
võtteid kasutama üha kvali-
teetsemaidkohviube. "Seetõt-
tu võime kioskeid ja tanklaid
kindlasti pidada kaasamüü-

dava kohvi suunanäitajateks
ning seda uhkusega," lisab ta.

Tiia Ilves tunnistab, et kva-
liteedi tagamiseks on aastate
lõikes tehtud suuri investee-
ringuid. "Ometi tasuvad need
end kuhjaga ära, kui klient
ütleb, et meie kohv ei jää al-
la peenetes kohvikutes paku-
tavale. See on R-Kioski jaoks
suur tunnustus, mis sunnib
parima kohvielamuse pakku-
miseks senisest veelgi roh-
kem pingutama," ütleb ta lõ-
petuseks.

1. oktoobril tähistati rah-
vusvahelist kohvipäeva. (Pos-
timees.ee)

Eesti kohvisõber on andnud olulise panuse ka teistes riikides pakutavate kohvijookide kvaliteedi arengusse. PM ONLINE

Miks kassid meid tihti
ignoreerivad?
Koerad tahavad enda omani-
kele alati meele järele olla
ning kui neidkutsuda, tulevad
nad rõõmsalt saba liputades.
Kassid aga ei tee peremehe
kutsest tihtipeale väljagi ning
ajavad omi asju edasi.

Kui su kass paistab sind ig-
noreerivat, ei tee ta seda selle-
pärast, et ta su kutset ei kuu-
le. Uuringud on näidanud, et
kassid saavad omaniku häälest
suurepäraselt aru, kuid ei näi-
ta oma reaktsiooni alati välja.

Samas ei ole teadlasedkind-
lad, kas kassid ka tegelikult
inimkommunikatsioonist aru
saavad. Nende käitumine põ-
hineb instinktidel − kass sööb
sellepärast, et tal on kõht tü-
hi, mitte sellepärast, et sa te-
da sööma kutsud. Kuigi kassid
näitavad omanike suhtes üles
kiindumust, ei tähenda see, et
nad nende tahtmise järgi käi-
tuma hakkavad.

Siinkohal on tähtis mõista
kasside ja inimeste erinevusi.
Inimesed annavad oma soovi-
dest ja vajadustest häälekalt
teada ning vähesemal määral
teevad sedaka koerad. Kassid
aga ignoreerivad inimesi, sest
erinevalt koertest ei ole neid
sõnakuulelikeks aretatud ning
kui nad millegi järele vajadust
ei tunne, ei ole neil mingit põh-
just meiega suhelda. Sama-
moodi käituvad ka metsikud

kassid − emasloomad kasuta-
vad häält vaid selleks, et oma
järeltulijaid ohu eest hoiatada.
Kui ohtu pole, on ka kass vait.

Seega ära arva, et su kass
sind ignoreerides millegi peale
pahane on. Ta armastab sind,
kuid kui ta sinu tähelepanu jä-
rele vajadust ei tunne, ei hak-
ka ta ka su kutsele reageerimi-
se peale aega raiskama. Kas-
sid on teadagi iseseisvad loo-
mad ning kui sa end oma nel-
jajalgsele sõbrale alatasa pea-
le ei suru, valmistad sa talle
sellega vaid heameelt. (Posti-
mees.ee)

Erinevalt koertest ei ole kassesõnakuulelikeks aretatud.
SCANPIX

Amazon tahab avada
3000 toidupoodi,
kus müüjaid polegi
Bloombergi raporti kohaselt
plaanib Amazon avada aastaks
2021 kuni 3000 Amazon Go toi-
dukauplust, mille teevad erili-
seks asjaolu, et müüjaid poodi-
des pole ning soovitud kauba
eest võetakse automaatselt ra-
ha kliendi krediitkaardilt.

Esimene kauplus avati
2016. aasta lõpus, teine möö-
dunud kuul ning kolmas alles
sel nädalal. Kui Amazon soo-
viks jõuda 3000 kaupluseni
aastaks 2021, siis tuleks edas-
pidi iga päev mitu uut kaup-
lust avada.

Säärane laienemine muu-
dab ilmselt ka täielikult USA
jaekaubanduse turgu.

Amazoni poed võivad võt-
ta ka erisuguse vormi, näiteks
osa kauplusi hakkaks müüma
valmistoitu, teised kauplused
oleks aga USAs tavapärased
minipoed, kust leiab esmatar-
bekaubad.

Amazon Go kaupluses peab
klient poodi sisenedes end es-
malt Amazoni konto kaudu
tuvastama, seejärel kasutab
kauplus sensoreid ning kaa-
meraid, et mõista, mis kau-
bad klient riiulilt võttis. See-
järel võib klient poest lihtsalt
välja jalutada ning raha võe-
takse kauba eest tema kon-
toltmahaautomaatselt. (Gee-
nius.ee)
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RAHAKULU KÜTUSELE
ON KASVANUD?

Lahendus on ŠKODA Diisel Plus eripakkumised.

Octavia erimudel
Diisel Plus
1.6 TDI, 85 kW
Hind al 18 200 €

Karoq Diisel
1.6 TDI, 85 kW
Hind al 21 300 €

Octavia
4,1 l/100km

Kodiaq Diisel
2.0 TDI, 110kW
Hind al 25 900 €

Karoq
4,5 l/100km

Superb erimudel
Diisel Plus
2.0 TDI, 110 kW
Hind al 21 900 €

ŠKODAVOLITATUD EDASIMÜÜJAD EESTIS ON:

ŠKODA Tallinn • Auto 100Tallinn AS
Tallinn, Paldiski mnt 73 / Pirni 1, 10621
Telefon: 6808 222 • info@skoda.ee,
auto@skoda.ee • www.skodatallinn.ee

ŠKODA Laagri • SKO Motors OÜ
Pärnu mnt. 543, Laagri 76404
Telefon: 6837 070
auto.laagri@skoda.ee
www.skodalaagri.ee

MollerAuto Pärnu OÜ
Pärnu, Välja tn. 3, 80010
Telefon: 4476 140 • parnu@moller.ee

Moller AutoViru OÜ • Jõhvi, Narva mnt 143, 41536
Telefon: 6808 200 • viru@moller.ee

Kodiaq
5,3 l/100km

ŠKODA Tartu • Aasta Auto AS
Tartu, Sepa 24 A, 51013 • Telefon: 7308 000
info@aastaauto.ee • www.aastaauto.ee
ŠKODA Kuressaare • Warma Auto OÜ
Kuressaare, Tallinna 82a, 93815 • Telefon: 4530 120
info@warmaauto.ee • www.warmaauto.ee

ŠKODAViljandi • Folk Auto OÜ
Viljandi, Tallinna 45, 71018 • Telefon: 4355 347
info@folkauto.ee

DIISEL PLUS KAMPAANIA
AUTOSID PIIRATUD KOGUSES! www.skoda.ee

Superb
4,3 l/100km

Kütusehindade areng 01.2018 - 06.2018
1,50 €

1,31 €

1,22 €/l

1,13 €

0,94 €

1,27 €/l

1,43 €/l

1,25€/l

1,37 €/l

1,32 €/l

0,75 €

0,81 €/l 0,81 €/l

95 98 DIISEL CNG GAAS
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A LTJJI
KOOLITUSKESKUS

Täiskasvanute tööalased täiendkoolitused
Jõhvis, Narvas, Rakveres ja Tallinnas

KEELEKURSUSED
ILUKOOLITUSED

RAAMATUPIDAMINE
PERSONALITÖÖTAJA

MÜÜGIESINDAJA
ETTEVÕTLUSE KIIRKURSUS

E-ÕPPE KURSUSED PILVEKOOLIS

l cvidafc l$e (jandib!

www.andecus.ee

RentaTex
'Kvaliteet ja ka&ut<täkwdtu&

KAKS AUTOMAATIKAGA
ÕHUAKENT

TASUTA
Tugevdatud
sõrestik
talub
äärmuslikku
koormust

Ei roosteta

VALMISTAMINE JA PAIGALDUS
»

Tsingitud terasest Rahekindel
raamistik ja kinnitused uV-kiirguse kaitsega

polükarbonaat. Ei muutu kollaseks. ?r^e
.

■ uksed
90x180

Magnet-
fiksaatorid
ustele

Tormikindlad
uksed

/ 'a eLumest
pole vaja

puhastada!

p'kkus tellija ?oo J
f Laius

1,5-4 meetritf

ntaTex /
#

v = hr jrm i.U L &. '4www.rentatex.ee
.7

V

Polükarbonaadi
kaitselindid ja
profiilid
kaitsevad hallituse ja
putukate eest

,,

ostakatel.ee

O o
KOJU TOOME TASUTA!

tel. 5267072 www.ostakatel.ee

Põhjaranniku tellija!
Leht ei tulnud postkasti?

Helista Omnivasse 661 6616.

www.landeker.ee
info@landeker.ee

OU Landeker ostab
metsa ja maad,

sobib ka läbiraiutud ja
hüpoteegiga maa,

ettemaksu võimalus!
Tel 511 0415, 517 9866.

SIoVEMan
AS Eesti Vanglatööstus otsib

JUHATAJAT
AS Eesti Vanglatööstus on 2001. aastal loodud riigile kuuluv tootmisettevõte, mille eesmärk on
kinnipeetavate tööoskuste arendamine ja tööle rakendamine. Ettevõtte tootmisosakonnad
asuvad Tallinna, Tartu ja Viru vanglas. Peamine tegevussuund on metallitööstus, tuntuim
kaubamärk on Stoveman. Lisaks on puidu- ja õmblustööd, pesumaja ning komplekteerimis-
teenused.

Töö kirjeldus
Seades esikohale vangide tööhõive suurendamise, on juhataja ülesanne tagada
ettevõtte majanduslik jätkusuutlikkus ja kasv. Juhataja suuremateks väljakutseteks
on peakontori kolimine Harjumaalt Ida-Virumaale, ettevõtte tootmisüksuse
käivitamine uues Tallinna vanglas ning ettevõtte tegevuse järkjärguline
mitmekesistamine. Töökoht asub Jõhvis.

Nõudmised kandidaadile:
• kõrgharidus,
• vähemalt 3 aastat juhtimiskogemust,
• hea suhtlemisoskus, pingetaluvus, iseseisvus ja analüüsivõime,
• eesti keele oskus kõrgtasemel, vene ja inglise keele oskus vähemalt

suhtlustasandil,
• kasuks tulevad soome keele oskus ja Eesti vanglasüsteemi toimimise põhimõtete

tundmine.

Omalt poolt pakume
• väljakutseterohket tööd ja arenemisvõimalusi,
• konkurentsivõimelist töötasu ja motivatsioonipaketti,
• tähtajalist pikendamisvõimalusega lepingut.

Kandideerimiseks saada oma CV ja nägemus
ASi Eesti Vanglatööstus arengust aadressile margus@koda.ee

hiljemalt 8. oktoobriks 2018.

Lisainfo telefonil +372 502 3699.

Infopäev ettevõtjatele

ETTEVÕTTE ARENDAMINE
KQMPETENTSIKESKUSE TOEL

3. oktoobril 2018
Jõhvi Kontserdimajas

09:30-10:00 Registreerimine ja tervituskohv

10:00-10:15 Avasõnad

10:15-10:45 Ida-Viru maakonna
arengustrateegia 2030 ning
ettevõtluse arenguvõimalused
Hardi Murula, IVOL

10:45-11:15 Tervise- ja loodustoodete
kompetentsikeskus PLANTVALOR

‘«UTU*'-”

scc
11:15-11:45 Väikelaevaehituse kompetentsikeskus SCC

11:45-13:00 Energiapaus / vorgustumine

Ettevõtja kogemus koostööst
kompetentsikeskusega
Julia Volkova, OÜ Honey Wolf

Tervisedenduse ja rehabilitatsiooni
kompetentsikeskus TERE

Puidutöötlemise ja mööblitootmise
kompetentsikeskus TSENTER

Põlevkivi kompetentsikeskus PKK

Päeva jooksul on fuajees avatud
kompetentsikeskuste infoboksid

Registreerimine ja lisainfo www.pkk

PÕLEVKIVI
KOMPETENTSIKESKUSlllllll

lillil
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